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Ekologiczna Gala Szkół Utrudnienia na Sobieskiego

Czyt. str. 4 Czyt. str. 11

15 czerwca 2023           czasopismo bezpłatne Nr 24 (1166)

Roksana Węgiel, T.Love, Kobranocka 
i niemal wszystkie kuchnie świata pod Kopą Cwila 

– to atrakcje Dni Ursynowa (16-17 czerwca).
Czyt. str. 3
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C zy ktoś jeszcze pamięta, dla-
czego w roku 2014 prezy-
dent miasta stołecznego

Warszawa – Hanna Gronkiewicz-
Waltz – zwolniła prof. Bogdana
Chazana ze stanowiska dyrekto-
ra Szpitala Specjalistycznego im.
Świętej Rodziny przy ul. Madaliń-
skiego? Otóż powodem zwolnienia
tego znanego w mieście ginekologa
było to, że powołując się na klauzu-
lę sumienia, jako konsultant leka-
rza prowadzącego odmówił 38-let-
niej pacjentce przeprowadzenia
aborcji, mimo że w tym konkret-
nym przypadku  zobowiązywały
go do tego przepisy. Miał zwlekać
z decyzją i nie udzielać ciężarnej
koniecznej informacji – aż doszło
do tego, że zabiegu terminacji już
nie można było dokonać, a dziecko
kilka dni po urodzeniu zmarło. Do-
szło do sprawy sądowej, w której
pełnomocnikiem prawnym nie-
szczęśliwej kobiety był Marcin Du-
bieniecki, znany głównie z tego, że
pełnił obowiązki męża Marty Ka-
czyńskiej, córki śp. prezydenta kra-
ju Lecha Kaczyńskiego, z którą się
rozwiódł, trafiwszy wcześniej za
kratki. Sprawa nabrała więc tym
bardziej skandalicznego posmaku. 

P onoć lekarz prowadzący
wspomnianą pacjentkę, wo-
bec negatywnego stanowi-

ska swojego szefa, skierował ją do
szpitala na Bielanach, ale z powo-
du zwłoki na Madalińskiego było

już za późno na aborcję. Wspomi-
nam tylko doniesienia medialne,
nie próbując oceniać, jako kom-
pletny laik, czy Bogdan Chazan
postąpił zgodnie z obowiązującymi
wówczas przepisami. Z tego, co on
sam oficjalnie powiedział, wynika
jednak, że we wcześniejszym okre-
sie medycznej kariery dokonał bez
zmrużenia oka mnóstwa „skroba-
nek” i dopiero na stare lata zaczął
się zasłaniać klauzulą sumienia.

T o dosyć wygodna wymów-
ka, wspierana religijnym
uzasadnieniem. W następ-

stwie postępowania takich ko-
niunkturalistów jak Chazan oraz
fanatyków, nieliczących się ani ze
zdrowiem ciężarnej kobiety, ani z
losem dziecka, mającego się uro-
dzić ze  straszliwymi wadami, by
zaraz umrzeć – zaostrzono w Polce
przepisy regulujące dopuszczal-
ność aborcji. Rozwiązanie to zy-
skało poparcie ze strony kleru ka-
tolickiego, a konkretnie tych księ-
ży mojego Kościoła, z którymi się
nie utożsamiam. Nawiasem mó-
wiąc, powołując się na klauzulę
sumienia i respektując w pełni
przykazanie „nie zabijaj”, można
odmawiać teoretycznie nie tylko
wykonywania aborcji, lecz rów-
nież służby wojskowej i strzelania
do wrogów napadających ojczy-
znę. Jak na ironię jednak, ani do-
minujące we władzach państwo-
wych Prawo i Sprawiedliwość, ani
premier Mateusz Morawiecki by-
najmniej nie hołdują ogłoszonej
przez Jezusa zasadzie, wedle której
– jeśli ktoś cię uderzy w prawy po-
liczek, należy nadstawić mu i dru-
gi, co miało oznaczać, że na siłę i
gwałt trzeba odpowiadać wyłącz-
nie miłością bliźniego. Jakby nie
pamiętając o tej świętej zasadzie,
rząd RP coraz bardziej zwiększa
wydatki na zbrojenia, mimo że

prowadzi to do rosnącego gwał-
townie zadłużenia kraju. A może w
razie zaatakowania Polski przez
bandycką armię  ruskiego wielko-
rządcy Putina należałoby wyłącz-
nie pobłogosławić najeźdźcę? Klau-
zula sumienia nie pozwalałaby
wszak strzelać do pachołków
współczesnego Moskala. 

M ający jeden z najprzeni-
kliwszych umysłów
wśród ludzi XX wieku

Bertrand Russell słusznie zauwa-
żył: „Patrioci zawsze mówią, że są
gotowi umrzeć za ojczyznę, a nig-
dy, że są gotowi zabijać...”. On też
stwierdził: „We wszystkich okre-
sach, poczynając od czasów Kon-

stantyna do końca XVII wieku,
chrześcijanie byli okrutniej prze-
śladowani przez innych chrześcijan
niż kiedyś przez cesarzy rzym-
skich”.  I jakoś nie kierowali się na-
uką Jezusa, a tym bardziej „klau-
zulą sumienia”. 

A wanturę wokół świętszego
od papieża ginekologa z
Warszawy przypomniałem

oczywiście w związku z kolejną tra-
gedią, jaką jest śmierć wymagają-
cej aborcji pacjentki Podhalańskie-
go Szpitala Specjalistycznego im.
Jana Pawła II w Nowym Targu.
Ponoć i tam do dramatu doszło na
skutek zwłoki, jakiej dopuścili się le-
karze tej placówki, kierowanej

przez magistra Marka Wierzbę,
ponoć członka partii Suwerenna
Polska. Wierzba dał się poznać z te-
go, że aż dwunastu lekarzy ode-
szło z nowotarskiego szpitala po
jego posunięciach organizacyjnych,
a on skomentował to publicznie
słowami: „Dużo złego dla opinii o
pracy w Nowym Targu zrobiła
część odchodzących lekarzy /.../.
Jednak jeśli chodzi o obawy zwią-
zane z pogorszeniem jakości opie-
ki medycznej, to powiem, że gorsi
lekarze do nas nie przyjdą, bo gor-
szych już nie ma...”

Gdy teraz pacjentka zmarła
w zarządzanym przezeń
szpitalu, kryształowy dyrek-

tor nie ma sobie absolutnie nic do za-
rzucenia, co podkreślił w specjalnym
oświadczeniu. Oczywiście, na temat
tego, że w świetle nowych przepisów
lekarze boją się przeprowadzać abor-
cję nawet w uzasadnionych sytu-
acjach, mając świadomość, że mogą
być ścigani przez prokuratora – pan
dyrektor w ogóle się nie wypowiada.
A przecież i w tym wypadku zorga-
nizowano masowe marsze protesta-
cyjne w całej Polsce. Może ktoś z le-
karzy powie Wierzbie w rewanżu, że
trudno byłoby znaleźć gorszego dy-
rektora szpitala niż on, bo gorszych
już nie ma? 

N o cóż, klauzula sumienia
pewnie jest potrzebna, ale
tylko tym, którzy mają su-

mienie. Czy ma je np. Andrzej Du-
da, nie tyle strażnik, ile strasznik
Konstytucji? Bo przecież wciąż tyl-
ko straszy wszystkich jej przestrze-
ganiem, czyniąc akurat na opak,
na co zwracają mu uwagę nawet
jego nauczyciele z Uniwersytetu Ja-
giellońskiego. Pan Andrzej okazał
się tak naprawdę konstytucyjnym
warchołem, który – co tylko podpi-
sze, to jakby włożył kij w mrowisko.
Przecież podpisał wywołującą tyle
problemów zaostrzoną ustawę an-
tyaborcyjną. A już ostatnie jego
posunięcia, gdy jednego dnia uza-
sadniał szeroko właściwy kształt
tzw. lex Tusk, by kilka dni później
całkowicie sobie zaprzeczyć – mo-
gły załamać nawet żonę  tego ską-
dinąd doktora prawa. Uczyniwszy
ze swej prezydentury istną kary-
katurę, sądził zapewne, że i tak po-
zostanie bezkarny. Może więc to, co
się dzieje obecnie z prezydentem
Stanów Zjednoczonych Donaldem
Trumpem, doprowadzi naszą gło-
wę państwa do otrzeźwienia...

M A C I E J  P E T R U C Z E N K O
P A S S M I TA

n a c z e l n y @ p a s s a . w a w . p l
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Największa impreza na Ursynowie rozpocznie się już w
piątek, 16 czerwca, o godz. 16.50, a zakończy w sobotę,
17 czerwca, ok. godz. 23.00. 

Na scenie wystąpią największe gwiazdy polskiej sceny muzycz-
nej, w tym T.Love i Kaliber 44. Oprócz wspaniałych atrakcji muzycz-
nych zapraszamy również na sobotni piknik, wraz z małą sceną oraz
strefą rekreacyjną dla dzieci.

W tym roku na scenie wystąpi aż 11 gwiazd.
1166 cczzeerrwwccaa,, ppiiąątteekk::
godz. 18.10 – Criminal Tango
godz. 19.15 – Dixon 37, Polska Wersja i Mor W. A.
godz. 20.20 – Ira
godz. 21.35 – T.Love
1177 cczzeerrwwccaa,, ssoobboottaa::
godz. 16.50 – Roksana Węgiel
godz. 17.55 – Kobranocka
godz. 19.00 – Muchy
godz. 20.15 – Nocny Kochanek
godz. 21.30 – Kaliber 44

Na prośbę mieszkańców
budynków przy ul. Kabac-
ki Dukt 2 i Kabacki Dukt 4
popartą wnioskiem Rad
Osiedli KD 2 i 4, pod  ko-
niec kwietnia br. zwróci-
łam się do burmistrza
Dzielnicy Ursynów z proś-
bą o spowodowanie usu-
nięcia betonowych płyt le-
żących przy wylocie z me-
tra, w bezpośrednim  są-
siedztwie budynków. 

Płyty były prawdopodobnie
pozostałością po budowie me-
tra i obecnie nie spełniały żadnej
roli. Od wielu lat zalegały na
trawniku przy ścieżce rowero-
wej szpecąc okolicę, były czę-
ściowo pokruszone i zarośnięte
trawą. Nie można było w tym
miejscu wyrównać trawnika, ani
dokonać nasadzeń. Zwróciłam
się o podjęcie skutecznych dzia-
łań polegających na usunięciu
płyt i tym samym poprawę este-
tyki tego miejsca i przywrócenie
jego funkcji. 

W odpowiedzi na interpela-
cję 11 maja br. Zastępca Burmi-
strza Dzielnicy Piotr Zalewski za-
deklarował usunięcie betono-
wych płyt do końca sierpnia br.
Z zadowoleniem stwierdziłam,
że działanie zostało podjęte już
w tym tygodniu – nieestetycz-
nie wyglądające płyty „zniknęły”
z trawnika. 

G r a ż y n a  W ó j t o w i c z
R a d n a  D z i e l n i c y  U r s y n ó w

Dni Ursynowa
harmonogram

Drodzy Mieszkańcy, 
Szanowni Sąsiedzi

REKLAMA

REKLAMA

REKLAMAREKLAMA



4

Segregacja śmieci, sadze-
nie roślin, prowadzenie
ogrodu czy oszczędzanie
wody – wiele można zrobić
dla ekologii i wiele robią
uczniowie ursynowskich
szkół. W Urzędzie Dzielni-
cy Ursynów odbyła się
„Ekologiczna Gala Szkół
2023”. Każda szkoła bio-
rąca udział w wydarzeniu
zaprezentowała swoje
działania zapobiegające
zmianom klimatycznym,
otrzymała podziękowania
i upominki.

Wydarzenie zostało podzie-
lone na dwie części. Pierwszym
etapem była parada, w ramach
której reprezentanci placówek

oświatowych przemaszerowali
z transparentami dotyczącymi
zmian klimatycznych. Uczest-
nicy marszu wyruszali spod
swoich szkół, równolegle w kil-
ku miejscach, na teren zieleni
przy Urzędzie Dzielnicy Ursy-
nów. Wszyscy uczestnicy spo-
tkali się, aby wspólnie zamani-
festować swój niepokój związa-
ny z postępującymi zmianami
klimatycznymi. W drugiej czę-
ści wydarzenia uczestnicy ze-
brali się na uroczystej gali w
urzędzie, w sali im. Juliana Ur-
syna Niemcewicza. Reprezen-
tanci placówek oświatowych
przedstawili wybrane działania
z zakresu edukacji ekologicz-
nej, prowadzone w swoich szko-

łach podczas roku szkolnego
2022/2023.

- Wielkie brawa za to, że chce
Wam się chcieć, że angażujecie
się w edukację ekologiczną i ro-
zumiecie jak ważne jest przeciw-
działanie negatywnym zmia-
nom klimatycznym. Mam na-
dzieję, że wasze pokolenie sku-
tecznie zmieni podejście czło-
wieka do tego, jak traktuje nasze
wspólne dobro, czyli Ziemię.
Wierzę, że uda się zatrzymać ne-
gatywne trendy. Jeszcze raz
dziękuję Wam za to, co robicie
dla wspólnego dobra – mówił
podczas uroczystości burmistrz
Ursynowa, Robert Kempa.

W uroczystości wzięło udział
10 placówek oświatowych: Szko-
ła Podstawowa nr 319 im. Marii
Kann, Szkoła Podstawowa nr
343 im. Matki Teresy z Kalkuty,
Liceum Ogólnokształcące nr
LXIII im. Lajosa Kossutha, Szko-
ła Podstawowa nr 313 im. Pol-
skich Odkrywców, Szkoła Pod-
stawowa nr 330 im. Nauczycie-
li Tajnego Nauczania w Warsza-
wie, Szkoła Podstawowa nr 318
im. J. Ch. Andersena, Szkoła
Podstawowa nr 81 im. Juliana
Ursyna Niemcewicza w Warsza-
wie, Szkoła Podstawowa nr 336
im. Janka Bytnara „Rudego”,
Szkoła Podstawowa nr 323 im.
Polskich Olimpijczyków oraz
Szkoła Podstawowa nr 16 im.
Tony Halika. K T

Jak stać się świadomym
obywatelem? Jak w spo-
sób praktyczny podcho-
dzić do prawa? M.in. te za-
gadnienia są poruszane
podczas spotkań w ra-
mach projektu „Podsta-
wowe zasady funkcjono-
wania Państwa – Rzeczy-
pospolitej Polskiej oraz
obowiązującego w nim
prawa - Świadomy Obywa-
tel”. Biorą w nim udział
uczniowie klas III publicz-
nych ursynowskich liceów
ogólnokształcących.

W ramach projektu w dniach
25 maja – 6 czerwca 2023 r.
przeprowadzonych zostało w
sumie 7 spotkań w ursynow-
skich liceach. W ramach zajęć
uczniowie mogli w przystępny
i przydatny w życiu codzien-
nym sposób zdobyć wiedzę na
temat zasad funkcjonowania
naszego państwa. Celem pro-
jektu jest przede wszystkim
zwrócenie uwagi na praktyczny
wymiar obowiązywania prawa,
a zwłaszcza Konstytucji RP.
Chodzi również o zachęcenie
młodych ludzi do zaintereso-
wania się sprawami publiczny-
mi i stawania się świadomymi
obywatelami.

- To bardzo ważne, aby wcho-
dzić w dorosłość świadomym
swoich praw i obowiązków. Dla-
tego bardzo się cieszę, że udało

się zorganizować takie spotka-
nia. Zwłaszcza w obecnych cza-
sach trzeba na każdym kroku
podkreślać, jak ważna jest Kon-
stytucja i czym grozi łamanie jej
zapisów – mówi burmistrz Ur-
synowa, Robert Kempa. 

Zajęcia prowadzi dr hab. Mał-
gorzata Wrzołek-Romańczuk,
która jest czynnym radcą praw-
nym, autorką ponad 80-ciu opra-
cowań z różnych dziedzin pra-
wa. W obszarze jej zaintereso-
wań leżą m.in. wybrane zagad-
nienia z dziedziny prawa kon-
stytucyjnego, ze szczególnym
uwzględnieniem władzy sądow-
niczej, oraz zagadnienia zwią-
zane z tworzeniem, wykładnią i
stosowaniem oraz przestrzega-

niem prawa oraz kontrolą zgod-
ności prawa z Konstytucją.

Każda ursynowska maturzystka
oraz każdy maturzysta otrzymał
dwa lata temu i otrzyma także w
tym roku egzemplarz Konstytu-
cji, do którego dołączone będą gra-
tulacje od burmistrza Ursynowa.

- To także od młodzieży wcho-
dzącej w dorosłość zależy w ja-
kim kraju będziemy żyli. Urząd
Dzielnicy Ursynów pozostaje
oczywiście otwarty na ich po-
mysły i gotowy do współpracy.
Zawsze zachęcam wszystkich
mieszkańców dzielnicy, także
młodzież do tego, aby aktywnie
uczestniczyć w kształtowaniu
naszej „małej Ojczyzny” – doda-
je Robert Kempa.

W zeszłym tygodniu ruszył remont ulicy
Polinezyjskiej - łącznika pomiędzy al.
KEN i Cynamonową. Remont jest realizo-
wany w związku z interpelacjami radne-
go Pawła Lenarczyka z lutego i marca te-
go roku. W ich następstwie wpisano tę
ulicę do tegorocznego planu remontów.
Działania te radny Lenarczyk podjął po
informacjach mieszkańców o bardzo
złym stanie tej drogi. 

Remont potrwa około dwóch tygodni. W ra-
mach remontu zostanie wymieniona nawierzch-
nia, zostaną przebudowane progi spowalniające
(3), powstaną sugerowane przejścia dla pieszych
m.in. do wiat śmietnikowych (3), powstanie jed-
no dodatkowe miejsce postojowe dla samocho-
du osoby z niepełnosprawnościami oraz zostaną

wymienione fragmenty krawężnika i chodnika
przy ul. Polinezyjskiej.

W związku z remontem prosimy zwrócić uwa-
gę, że czasowo pojawiły się na tej ulicy znaki za-
kazu zatrzymywania się. Firma prowadząca re-
mont prosi o nieparkowanie na niej samochodów
podczas remontu. 

Remont jest możliwy dzięki pozyskaniu dodat-
kowych funduszy przez Zarząd Dzielnicy Ursynów
oraz wzorowej koordynacji prac Wydziału Infra-
struktury, za co należą się im duże podziękowania.

- W związku z sygnałami mieszkańców, podej-
mę również w najbliższym czasie działania zmie-
rzające do wyremontowania drogi i miejsc posto-
jowych przy ul. Polinezyjskiej równoległej do al.
KEN – powiedział Paweł Lenarczyk, radny Dziel-
nicy Ursynów (Polska 2050 Szymona Hołowni).

W dniu 1 lipca 2023 roku Miejskie Przed-
siębiorstwo Oczyszczania w Warszawie
rozpocznie odbiór odpadów komunal-
nych od mieszkańców Ursynowa i Wila-
nowa. Zmiana operatora to proces zło-
żony i wielopoziomowy - szczególnie w
początkowym etapie realizacji. 

W celu zapewnienia sprawnej i profesjonalnej
obsługi nowych lokalizacji MPO od kilku tygodni
jest w trakcie intensywnych przygotowań, któ-
rych celem jest zapewnienie mieszkańcom obu
dzielnic sprawnego odbioru odpadów.

Pracownicy Działu Logistyki MPO Warszawa
przygotowują niezbędne trasówki dla załóg odbie-
rających odpady. Dzięki temu będą one mogły
rozpocząć testowe przejazdy trasami każdej z frak-
cji jeszcze przed realizacją obsługi mieszkańców.
Ułatwi to załogom poznanie miejsc odbioru odpa-
dów dla poszczególnych adresów na trasach oraz
umożliwi zdobycie wiedzy na temat miejsc usta-
wiania pojazdów w celu opróżnienia pojemni-
ków. Dobiegają również końca ostatnie przygoto-
wania przed otwarciem nowej bazy MPO przy ul.
Mortkowicza 5 na Ursynowie, która powstała spe-
cjalnie na potrzeby obsługi południowej części
Warszawy.

– Pierwsze tygodnie realizacji nowego zadania
będą wymagające. Załogi MPO poznają topogra-
fię, ale również specyfikę przyzwyczajeń i indywi-
dualnych oczekiwań dziesiątek tysięcy mieszkań-

ców poszczególnych lokalizacji. Na szczęście nasz
system odbioru jest elastyczny i odporny na wszel-
kie zdarzenia. Robimy wszystko, aby zmiany w
obecnych harmonogramach były jak najmniej za-
uważalne - wyjaśnia Dariusz Wachnicki, Dyrektor
Działu Odbioru Odpadów w MPO Warszawa. 

Miejskie Przedsiębiorstwo Oczyszczania w War-
szawie dokłada wszelkich starań, aby zmiana ope-
ratora nastąpiła w sposób jak najmniej odczuwal-
ny dla mieszkańców. Przygotowania realizowane
są na wielu poziomach, prowadzone są m. in. pra-
ce związane z zapewnieniem odpowiedniej licz-
by pojemników.

– Zebrane w pierwszych tygodniach informacje
pozwolą nam na sprawne i ostateczne dostosowa-
nie tras pojazdów, obsługujących poszczególne
frakcje odpadów. Mieszkańców bardzo prosimy o
zrozumienie. Mamy nadzieję, że nasze szeroko
zakrojone przygotowania pozwolą na zorganizo-
wanie satysfakcjonującego odbioru odpadów i
ewentualne korekty harmonogramów tam, gdzie
wystąpią takie potrzeby – dodaje Dariusz Wach-
nicki.

Aby zmaksymalizować efekty przygotowań,
szczególnie w pierwszych tygodniach zmiany,
MPO zaplanowało także działania informacyjne,
skierowane do administratorów obiektów, z ape-
lem o regularne sprawdzanie terminów odbioru
poszczególnych frakcji odpadów.

M i e j s k i e  P r z e d s i ę b i o r s t w o  O c z y s z c z a n i a

Remont ul. Polinezyjskiej

Ekologiczna Gala Szkół 2023

„Świadomy Obywatel” – projekt 
dla uczniów klas III liceów 

MPO odbierze odpady od 
mieszkańców Ursynowa
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Rozmowa z Markiem Kałużyńskim, zastępcą dyrektora Ursynowskiego Centrum Kultury „Alternatywy”

Wakacje w „Alternatywach” zapowiadają się ciekawie
KKaattaarrzzyynnaa NNoowwiińńsskkaa:: 1177

cczzeerrwwccaa oo ggooddzziinniiee 1188..0000 ooddbbęę-
ddzziiee ssiięę ww „„AAlltteerrnnaattyywwaacchh”” wwiieell-
kkaa ggaallaa ffiinnaałłoowwaa,, ppooddcczzaass kkttóó-
rreejj zzaapprreezzeennttuujjąą ssiięę wwsszzyyssttkkiiee
ggrruuppyy wwiieekkoowwee zz zzaajjęęćć ttaanneecczz-
nnyycchh,, ggiimmnnaassttyycczznnyycchh ii aakkrroobbaa-
ttyycczznnyycchh.. PPrroosszzęę ppoowwiieeddzziieećć ccoośś
wwiięęcceejj nnaa tteenn tteemmaatt.. JJaakk bbęęddzziiee
wwyygglląąddaałł tteenn wwiieecczzóórr??

MMaarreekk KKaałłuużżyyńńsskkii:: W trakcie
roku szkolnego w „Alternaty-
wach” oferujemy bardzo wiele
różnych warsztatów i zajęć dla
dzieci, młodzieży i dorosłych – są
to m. in. innymi zajęcia tanecz-
ne, teatralne, malarskie, gimna-
styczne czy nauka gry na skrzyp-
cach. Podczas gali finałowej 17
czerwca zaprezentują się uczest-
nicy tegorocznych zajęć rucho-
wych – dzieci i młodzież do lat
13 w pokazach z zakresu gim-
nastyki artystycznej, akrobaty-
ki, show dance i break dance. To
wspaniała okazja dla uczestni-
ków zajęć do pochwalenia się
owocami swojej kilkumiesięcz-
nej pracy i dla rodziców, którzy
będą mogli podziwiać swoje
dzieci na scenie. 

CCzzyy ccoośś jjeesszzcczzee oopprróócczz tteejj ggaa-
llii jjeesstt ppllaannoowwaannee nnaa zzaakkoońńcczzeenniiee
ii ppooddssuummoowwaanniiee rrookkuu??

Właściwie każda grupa
warsztatowa, która ma zajęcia w
„Alternatywach” ma w tym ro-
ku możliwość prezentacji swo-
ich dokonań w naszym cen-
trum. Repertuar wydarzeń na
czerwiec zaplanowaliśmy w ta-
ki sposób, aby znalazło się w
nim miejsce na pokazy uczestni-
ków naszych zajęć cyklicznych.
I tak 16 czerwca o godz. 18.00
zapraszamy na otwarcie wysta-
wy „Opowieści plamą i kreską”,
na której zaprezentowane zo-
staną prace seniorów biorących
udział w zajęciach z malarstwa
akrylowego i olejnego. 18
czerwca o godz. 17.00 odbędzie
się koncert uczestników zajęć z
gry na skrzypcach, a w kolejne
dni trzy grupy teatralne pracują-
ce przy „Alternatywach” zapre-
zentują stworzone przez siebie

spektakle. Będą to: „Topogra-
fJA” (20 czerwca o godz. 18.00)
– pokaz Pracowni Teatralnej
Grażyny Kopeć, „Dulscy. The
Apocalypse” (21 czerwca o
godz. 19.00) – spektakl Alter-
natywnego Studia Aktorskiego
i „Porterty K.Ś.” (28 czerwca o
godz. 19.00) –  spektakl Teatru
Bez Przesady. Zatem szykuje się
piękne podsumowanie sezonu
zajęć artystycznych w „Alterna-
tywach”. Wstęp na te wszystkie
wydarzenia jest bezpłatny.

CCzzyy pprrzzeezz oobbaa wwaakkaaccyyjjnnee mmiiee-
ssiiąąccee „„AAlltteerrnnaattyywwyy”” bbęęddąą nnoorr-
mmaallnniiee ffuunnkkccjjoonnoowwaałłyy,, cczzyy tteeżż
mmoożżee ppllaannoowwaannyy jjeesstt jjaakkiiśś rree-
mmoonntt,, mmooddeerrnniizzaaccjjaa,, ttaakk jjaakk rrookk
tteemmuu??

W tym roku odpoczywamy od
remontów. Dzięki temu w dru-
giej połowie czerwca i w lipcu
jesteśmy otwarci i zapraszamy
do naszego centrum. Mamy na
względzie to, że bardzo wiele
osób #– zarówno dzieci, jak i
dorosłych – wyjeżdża na krótki
urlop, a pozostałą część lata spę-

dza w mieście. I tak np. w okoli-
cach zakończenia roku szkolne-
go szykuje się kilka bardzo cieka-
wych wydarzeń. 22 czerwca o
godz. 18.00 zapraszamy na fi-
nał Ogólnopolskiego Konkursu
Piosenek Anny Jantar „Tyle słoń-
ca w całym mieście”, podczas
którego na żywo wystąpią tego-
roczni laureaci konkursu. Galę
finałową uświetni też recital Na-
talii Kukulskiej. 

Z kolei w sobotę 24 czerwca o
godz. 17.00 przed budynkiem
„Alternatyw” odbędzie się Ur-
synowska Potańcówka, którą or-
ganizujemy razem z Urzędem
Dzielnicy Ursynów m.st. War-
szawy. Będzie można potańczyć
(także pod okiem profesjonal-
nych tancerzy!), spotkać się ze
znajomymi i przy dźwiękach
wspaniałej muzyki retro w wy-
konaniu Warszawskiej Kapeli z
Targówka spędzić przyjemny
wieczór pod gołym niebem.
Wstęp wolny! 

W niedzielę 25 czerwca o
godz. 11.00 zapraszamy wszyst-
kie dzieci na spotkanie z Krzysz-

tofem Łapińskim – autorem po-
pularnych książek o Dziku Dzi-
kusie i Świni Malwinie. Będzie to
świetna okazja, aby porozma-
wiać o tym, jakiej mądrości mo-
gą nas nauczyć zwierzęta i dla-
czego warto czytać książki. To
wydarzeni organizujemy wspól-
nie z Ursynoteką.

Pod koniec czerwca i przez ca-
ły lipiec w „Alternatywach” od-
bywać się będą także różnorod-
ne warsztaty dla dzieci i mło-
dzieży oraz cykle filmowe dla
dzieci i dorosłych. W sierpniu
natomiast planujemy na razie
jedno wydarzenie – koncert Aka-
demii Sinfonia Varsovia (27
sierpnia), w którym wystąpią
młodzi instrumentaliści i ich pro-
fesorowie. Poza tym szykujemy
się do kolejnego sezonu – jesień
w „Alternatywach” będzie gorą-
ca i intensywna! 

1111 lliippccaa ww PPaańńssttwwaa ppllaaccóówwccee
rroozzppoocczznniiee ssiięę aakkccjjaa „„AAnniimmoowwaa-
nnee llaattoo.. FFiillmmoowwee wwaakkaaccjjee ddllaa
ddzziieeccii””.. CCoo kkiillkkaa ddnnii bbęęddąą ooddbbyy-
wwaałłyy ssiięę ddwwaa ppookkaazzyy ffiillmmóóww ––

jjeeddeenn ddeeddyykkoowwaannyy ddzziieecciioomm ww
wwiieekkuu 33-66 llaatt,, aa ddrruuggii ggrruuppiiee wwiiee-
kkoowweejj 77-1122 llaatt.. PPrroosszzęę uucchhyylliićć
rrąąbbkkaa ttaajjeemmnniiccyy ii ppoowwiieeddzziieećć,,
jjaakkiieeggoo ttyyppuu ffiillmmyy bbęęddzziiee mmoożżnnaa
zzoobbaacczzyyćć?? CCzzyy ppookkaazzoomm bbęęddzziiee
ttoowwaarrzzyysszzyyłłaa jjaakkaaśś ddyysskkuussjjaa?? JJaa-
kkiieeśś ddooddaattkkoowwee aakkttyywwnnoośśccii??

Ten cykl to właśnie jedna z na-
szych propozycji filmowych. To
taki rodzaj zabawy – zapraszamy
do przyjścia na film, którego ty-
tułu nie zdradzamy! W cyklu dla
dzieci znalazły się amerykańskie
animacje pełne niezapomnia-
nych przygód, szalonych wy-
zwań i wyjątkowych przyjaźni.
Wybraliśmy najciekawsze, na-
gradzane tytuły, które spotykały
się z entuzjazmem ze strony mło-
dych odbiorców. Podobny cykl
przygotowaliśmy także dla osób
dorosłych. Nosi on nazwę „Re-
troprzygoda. Kultowe filmy z lat
80. i 90.”. Zasada ta sama: zapra-
szamy na film w ciemno! W tym
cyklu znajdą się znane wester-
ny, filmy akcji, grozy i science
fiction. W każdym z nich – pleja-
da znakomitych amerykańskich
aktorów i aktorek. Cykl ten, po-
dobnie jak ten dla dzieci, potrwa
od 11 do 27 lipca. Bezpłatne po-
kazy odbywają się w każdy wto-
rek i czwartek o godz. 19.00. Fil-
my dla dzieci zaś odpowiednio o
godz. 11.00 (dzieci w wieku 3-6
lat) i 13.00 (dzieci i młodzież 7-
12 lat). Dodam jeszcze, że taka
formuła jest spowodowana po-
siadaną przez nas i wiele innych
centrów kultury licencją. 

CCzzyy ppoozzaa ppookkaazzaammii ffiillmmoowwyy-
mmii pprrzzyyggoottoowwuujjąą PPaańńssttwwoo jjeesszz-
cczzee jjaakkiieeśś aattrraakkccjjee nnaa cczzaass wwaa-
kkaaccjjii,, aa jjeeśśllii ttaakk,, ttoo jjaakkiiee?? CCzzyy bbęę-
ddąą jjaakkiieeśś zzaajjęęcciiaa rruucchhoowwee lluubb aarr-
ttyyssttyycczznnee??

Na przełomie czerwca i lipca
sporo się u nas dzieje – odbędą
się dwa festiwale: Bazyliszek –
festiwal fantastyki i gier bez prą-
du oraz trzy wydarzenia w ra-
mach 30. Festiwalu Sztuka Uli-
cy. To pierwszy raz, kiedy ta du-
ża plenerowa impreza zawita
na Ursynowie! Na oba te wyda-

rzenia wstęp jest wolny. 9 lipca
mamy także zaplanowany spek-
takl Teatru Poddasze „Mężczy-
zna do wzięcia”. 

Od końca czerwca przez cały
lipiec dzieci i młodzież zapra-
szamy do uczestniczenia w róż-
norodnych, niezwykle cieka-
wych warsztatach. W naszej
ofercie (warsztaty odbywać się
będą w cyklach tygodniowych)
znalazły się zajęcia z projekto-
wania, robotyki, programowa-
nia, commercial dance, akroba-
tyki, warsztaty naukowe i indy-
widulane lekcje gry na skrzyp-
cach i gitarze. Dla najmłodszych
przygotowaliśmy cykl interak-
tywnych koncertów. Na warsz-
taty obowiązują zapisy (są to za-
jęcia płatne), a wszystkie infor-
macje otrzymać można w recep-
cji „Alternatyw” lub na naszym
profilu na Facebooku i stronie
internetowej.

CCzzyy ppooddcczzaass wwaakkaaccjjii bbęęddąą
ooddbbyywwaałłyy ssiięę jjaakkiieeśś zzaajjęęcciiaa ddllaa
ddoorroossłłyycchh??

Tak, w jednym z lipcowych ty-
godni w ofercie warsztatowej
znalazły się warsztaty z malar-
stwa dla seniorów. Ponadto
przez cały lipiec dorośli mogą
również spróbować swoich sił w
grze na skrzypcach i gitarze oraz
wziąć udział w cyklicznych zaję-
ciach teatralnych i z kolażu. 

JJaakkiiee aattrraakkccjjee,, ppoozzaa ssppeekkttaa-
kkllaammii tteeaattrraallnnyymmii,, ssąą ppllaannoowwaannee
ddllaa oossóóbb ddoorroossłłyycchh ww lliippccuu ii ww
ssiieerrppnniiuu??

Będą to wspomniane już wy-
żej bezpłatne festiwale – Bazyli-
szek i 30. Festiwal Sztuki Ulicy
oraz cykl filmowy „Retroprzy-
goda. Kultowe filmy z lat 80. i
90.”. Zapraszamy również do
udziału w warsztatach. To w lip-
cu. W sierpniu koncert Akade-
mii Sinfonia Varsovia oraz przy-
gotowania na sezon jesienny,
abyśmy z nowym zapasem sił
pełną parą wrócili do pracy we
wrześniu! Życzę państwu pięk-
nych wakacji i serdecznie zapra-
szam do „Alternatyw”!

W środę odbyła się konferencja poświę-
cona prezentacji Inicjatywy „TAK dla ka-
nalizacji i wodociągów”. W Warszawie
20 338 budynków mieszkalnych nie ma
dostępu do sieci kanalizacyjnej. Dodat-
kowo bez dostępu do sieci wodociągowej
funkcjonuje 6 759 punktów adresowych
z budynkami mieszkalnymi.

Skala tych danych pokazuje, że Warszawa i in-
ne miasta nie mogą sobie z tym problemem pora-
dzić i należy podjąć zmiany legislacyjne. Prawo
musi wspierać mieszkańców Wawra, Ursynowa
czy Wilanowa, którzy od lat korzystają z szamb lub
studni głębinowych z nadzieją patrzeć kiedy do ich
posesji zostanie w końcu doprowadzona kanaliza-
cja czy wodociągi.

Czy w Warszawie, ale również w innych mia-
stach Polski można budować szybciej i sprawniej
kanalizację i wodociągi? Mamy konkretne pro-
pozycje pomysłów na przyspieszenie tych prac. Dla

wzmocnienia tych postulatów, ruszyła zbiórka
podpisów pod petycją wzywającą polskiego usta-
wodawcę do ustanowienia takich przepisów pra-
wa lub znowelizowania już istniejących. Postulo-
wane zmiany przyspieszą i ograniczą trudności
przy budowie sieci wodno-kanalizacyjnych na te-
renie całej Polski.

- W obecnym świecie polityki opartej na pola-
ryzacji i emocjach, chciałbym innego podejścia.
Energię jaką tracimy na jałowe spory skierujemy
w stronę rozwiązywania realnych problemów
mieszkańców naszych dzielnic i miast. Wykorzy-
stajmy czas aktywności polityków na działanie,
które zmieni jakość życia tysięcy mieszkańców
stolicy. Dlatego założyłem Inicjatywę “TAK dla
wodociągów i kanalizacji”, aby wprowadzać do
debaty publicznej konkrety. Mamy propozycję ta-
kich rozwiązań prawnych, które usprawnią i przy-
spieszą budowę sieci wodno-kanalizacyjnych. Mó-
wimy nie o pustych hasłach, ale bardzo przemy-
ślanych przepisach, które mam nadzieję zwrócą
uwagę osób odpowiadających za legislację – mó-
wi radny Paweł Lenarczyk z Inicjatywy “TAK dla
kanalizacji i wodociągów”.

W spotkaniu wzięli udział także mieszkańcy
dwóch dzielnic, w których problem sieci wodno-
-kanalizacyjnych jest szczególnie widoczny – Waw-
ra i Ursynowa.

- Mimo, że nasze 13 domów przy ul. Arbuzowej
i Renety położone są na granicy Ursynowa i Mo-
kotowa, nie mamy kanalizacji. Podejmujemy dzia-
łania od 2013 roku! Mimo, że od lat pomaga nam
radny Lenarczyk to ciągle nie możemy doprosić się
uruchomienia inwestycji kanalizacyjnej na ul. Ar-
buzowej na tyłach kościoła Św. Katarzyny. Problem
polega na nieskutecznych zabiegach MPWiK w
pozyskaniu działki pod przepompownię. Były
wskazane przez nas 3 lokalizacje, ale MPWiK nie
udało się ich pozyskać, mimo że jedna jest Skar-
bu Państwa. Czas na zmiany prawa, które mają
wesprzeć mieszkańców Warszawy - mówi Krzysz-
tof Mietlicki, mieszkaniec ul. Arbuzowej.

Ile pieniędzy może wpły-
nąć do miejskiego budżetu
dzięki podatkowi PIT?
Częściową odpowiedź na
to pytanie przyniosła tego-
roczna loteria PIT w War-
szawie. Miasto otrzymało
niemal 36,5 tys. zgłoszeń.

Miejska loteria ruszyła w
styczniu i trwała do końca maja.
Aby wziąć w niej udział, wystar-
czyło wskazać miasto stołeczne
Warszawę jako miejsce zamiesz-
kania w deklaracji podatkowej
PIT za 2022 rok. Finalnie w lo-
terii wpłynęło niemal 36,5 tys.
zgłoszeń. Aż 4 tysiące osób za-
deklarowało, że rozlicza się w
Warszawie po raz pierwszy. Ta
liczba może wydawać się nie-
wielka, patrząc na szacunki
wskazujące, że w stolicy miesz-

kają ponad 2 mln osób. Jednak
o tym, jak dużą różnicę dla mia-
sta stanowią 4 tysiące nowych
podatników, mówi już łączna
wysokość odprowadzanego
przez nich PIT-u.

Biorąc pod uwagę dochody z
PIT w stolicy w 2023 r. oraz licz-
bę podatników, każda osoba roz-
liczająca się z fiskusem w War-
szawie, przekazuje do budżetu
miasta średnio 4,25 tys. zł. Do-
datkowe 4 tys. podatników
oznacza dla miasta dodatkowe
17 mln zł w stołecznym budżecie
– tylko w ciągu jednego roku.

Na co mogą zostać przezna-
czone pieniądze? Środki z po-
datków pomagają rozwijać mia-
sto – realizować kolejne inwe-
stycje i poszerzać ofertę usług
dla mieszkańców. Przyjazny śro-

dowisku transport publiczny i
zieleń w mieście; nowe szkoły i
instytucje kultury; lepsza opieka
społeczna czy ochrona zdrowia
– to tylko część zadań, które mo-
gą posłużyć warszawskim rodzi-
nom dzięki dodatkowym środ-
kom dla miasta z PIT.

17 mln zł to niemal równo-
wartość kwoty, jaką stołeczni
radni zdecydowali się przyznać
na wniosek prezydenta na pro-
gramy wsparcia dla warszaw-
skich uczniów i przedszkolaków.
Z funduszy tych dofinansowa-
ne zostaną m.in. wyjścia do kina
czy muzeum oraz udział w wy-
darzeniach kulturalnych.

Co jeszcze można sfinanso-
wać za około 17 mln zł? Na
przykład budowę nowego żłob-
ka. Trwająca obecnie inwesty-
cja na Białołęce, dzięki której
powstanie placówka dla 150
dzieci, kosztuje ponad 14,5 mln
zł. Za 17 mln zł można byłoby
też wybudować trzy parki line-
arne Suwak (koszt obecnej in-
westycji wynosi mniej niż 6 mln
zł); dwa razy zmodernizować
ulicę Marszałkowską na odcin-
ku od ul. Królewskiej do placu
Bankowego (koszt prac to po-
nad 8 mln zł) lub zapewnić bez-
płatne zajęcia dla ponad 10 tys.
ciężarnych na kolejne trzy lata
(na ten program w latach 2023-
2025 miasto wyda blisko 16
mln zł).

Warszawa organizowała lote-
rię PIT po raz pierwszy. Zwycięz-
cy będą znani w lipcu. M B

Dodatkowe 17 mln zł dla Warszawy z PITTAK dla kanalizacji  i  wodociągów!
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W dniu 16.06.2023r planowane jest zamkniecie ul. Bukowińskiej
na odcinku od ul. Domaniewskiej do ul. Ikara w związku z układa-
niem przez wykonawcę warstwy ścieralnej nawierzchni.

Zapraszamy wszystkich na XVII Mokotowski Festyn
Wakacyjny, który odbędzie się 16 czerwca 2023 r. w go-
dzinach 10.00-14.00 na terenie II Ogrodu Jordanow-
skiego przy ul. Odyńca 6.

Festyn ma na celu przygotowanie dzieci do bezpiecznego spędze-
nia wakacji. W programie m.in. występy zespołów tanecznych,
śpiew i muzyka, a także liczne quizy, zabawy i konkursy z nagro-
dami. Dla odważnych: Byk rodeo i Euro Bungee.

Festyn organizowany jest przez Urząd Dzielnicy Mokotów m. st.
Warszawy we współpracy z instytucjami i organizacjami pozarządo-
wymi kierującymi swoją ofertę profilaktyczną do dzieci i młodzieży.

Mokotowski Festyn Wakacyjny

Niskie ceny działek budowlanych, spokój przedmieścia,
wokół ogrody, sady i glinianki po dawnych cegielniach.
Kiedy Stefan Starzyński decydował o tym, które miejsce
stolicy stanie się jego domem, takie właśnie argumenty
przemawiały za Mokotowem.

Był też powód sentymentalny - Starzyński (jeszcze nie prezydent)
po prostu lubił południowe krańce Warszawy, nie bez kozery stał
na czele Koła Przyjaciół Mokotowa. Jako wizjoner widział w nim też
potencjał rozwojowy. I nie pomylił się: niebawem okolice zaczęły
przyciągać doborowych mieszkańców i zyskiwać coraz większe
uznanie. F o t .  N a r o d o w e  A r c h i w u m  C y f r o w e

Kartka z kalendarza

Kolejny etap w budowie
torowiska na trasie do Wi-
lanowa to prace na ulicy
Jana III Sobieskiego – po-
między św. Bonifacego i
Dolną. W tym celu wyko-
nawca zajął pas dla auto-
busów w kierunku cen-
trum. Kierowcy wciąż ma-
ją do dyspozycji dwa pasy
ruchu – po jednym w każ-
dym kierunku.

Na przyszłej trasie tramwaju
do Wilanowa powstają już fun-
damenty pod słupy trakcyjne.
Wykonawca inwestycji – firma
Budimex – przygotowuje się tak-
że do budowy płyty betonowej,
na której ułoży szyny. Na począt-
ku z powodu prac nie działał bu-
spas pomiędzy al. Wilanowską a
ulicą św. Bonifacego, teraz zaję-
ty będzie na kolejnym odcinku.

Jaka organizacja ruchu?
Wykonawca zlikwidował

obecnie istniejący buspas na uli-
cy Jana III Sobieskiego – na od-
cinku od ulicy św. Bonifacego do
skrzyżowania z Dolną i Chełm-
ską. Dla wszystkich kierowców
dostępne pozostaną dwa pasy –
po jednym w każdym kierunku.

Jak pojadą autobusy?
Autobusy Warszawskiego

Transportu Publicznego na ulicy
Jana III Sobieskiego będą się po-
ruszały razem z innymi uczestni-
kami ruchu. Dlatego ich prze-
jazd będzie dokładnie obserwo-
wany i analizowany przez miej-
skich inżynierów i służby nad-
zoru ruchu.

Warto pamiętać, że dodatko-
we połączenie Wilanowa do me-
tra linii M1 zapewniają autobu-
sy linii 217 na wydłużonej trasie.
Nie kończą one kursów na pętli
przy ulicy Sarmackiej, tylko od

skrzyżowania al. Rzeczypospo-
litej z ulicą Branickiego jadą uli-
cami: Płaskowickiej, Cynamo-
nową, Gandhi do stacji metra
Imielin. Dzięki temu z tej części
Wilanowa, z jednego przystan-
ku (u zbiegu al. Rzeczypospoli-
tej i Branickiego) do stacji Imie-
lin można dojechać autobusa-
mi trzech linii: 217, 263 i 319.
Nadal można także dojechać do
stacji metra Wilanowska auto-
busami linii 217 – ten odcinek
trasy się nie zmienił.

Węższa Idzikowskiego
Wykonawca trasy tramwajo-

wej wprowadził także zmiany w
organizacji ruchu na ulicy Idzi-
kowskiego. Tutaj budowany jest
nowy ciepłociąg, a kolejny etap
tych prac wymusza zajęcie frag-
mentu jezdni pomiędzy ulicą Ja-
na III Sobieskiego i al. Witosa.
Kierowcy będą mieli w tym miej-
scu po jednym pasie w każdym
kierunku.

Buspas na Puławskiej
Postęp robót wymusi także

zmianę organizacji ruchu na uli-
cy Puławskiej. Tutaj zlikwidowa-
ny zostanie tymczasowy pas dla
autobusów przez plac budowy.
Pojazdy Warszawskiego Trans-
portu Publicznego wrócą na za-
chodnią jezdnię ulicy Puławskiej.
Tak jak we wcześniejszym eta-
pie prac będą tu trzy pasy ruchu
– jeden w kierunku Ursynowa i
dwa do Śródmieścia, z czego je-
den jest zarezerwowany dla au-
tobusów Warszawskiego Trans-
portu Publicznego, taksówek,
motocykli, MTON oraz pojaz-
dów uprzywilejowanych. Trasy
autobusów nie ulegną zmianom.

Kiedy kolejne zmiany 
na trasie do Wilanowa?

We wrześniu ulice Spacerowa
i Goworka zostaną udostępnione
dla ruchu jednokierunkowego.
Po wakacjach ruszą także tram-
waje na Puławskiej, które pojadą

przez powstający węzeł torowy
między Goworka i Rakowiecką.

Tory w ciągu Spacerowej i Ga-
garina będą gotowe na początku
2024 roku. Do połowy przyszłego
roku cała trasa tramwajowa do
Wilanowa będzie kompletna. A
przed końcem 2024 roku zostanie
oddany ostatni odcinek – odnoga
trasy wzdłuż ulicy św. Bonifacego.

Szczegółowe informacje o
zmianach w organizacji ruchu
spowodowanych remontami i in-
westycjami można znaleźć na
stronach: infoulice.um.warsza-
wa.pl oraz facebook.com/infouli-
ce. Komunikaty dotyczące tras
pojazdów Warszawskiego Trans-
portu Publicznego dostępne są na
stronie: wtp.waw.pl. Dodatkowo
na stronie Miejskiego Centrum
Kontaktu Warszawa i w aplikacji
19115 można zamówić bezpłat-
ną usługę powiadomienia o pla-
nowanych utrudnieniach w ru-
chu i zmianach w komunikacji.

M a c i e j  D u t k i e w i c z  

Warszawskie metro znów
szlifuje tory – w miniony
weekend na pierwszą linię
kolei podziemnej wjechał
specjalistyczny pociąg
przeznaczony do tego typu
prac. Szlifowanie będzie
się odbywać również w ko-
lejnych dniach, a raczej
nocami – podczas przerw
w ruchu pasażerskim. Pre-
wencyjne prace konserwa-
cyjne szyn i rozjazdów po-
prawią bezpieczeństwo
pasażerów.

Metro Warszawskie 30 maja
podpisało umowę z firmą, która
specjalizuje się w szlifowaniu to-
rów. Używany jest do tego spe-
cjalny pociąg, obsługiwany przez
wyszkoloną załogę. W miniony
weekend szlifierka wjechała na
tory po raz pierwszy w tym roku
– na odcinek pomiędzy stacjami
Kabaty a Imielin. Łącznie prace
objęły tej nocy 1,5 km szyn. W
tym tygodniu szlifowane mają

być z kolei tory od stacji Natolin
do okolicy przystanku Ursynów.

Na tym nie koniec prac kon-
serwatorskich. Szlifowanie pro-
wadzone będzie jeszcze w
czerwcu, lipcu i sierpniu, a ostat-
nią turę zaplanowano na gru-
dzień. W tym czasie poprawiany
będzie stan większości torów i
rozjazdów na obu liniach.

Szlifowanie prewencyjne od-
bywa się w czasie, gdy metro nie
przewozi pasażerów, czyli w
przerwie nocnej. Pozwala ono
usunąć tzw. zużycia zmęczenio-
we – w postaci takich wad, jak
wykruszenia, wybuksowania, fa-
listości, które pojawiają się na
główkach szyn w trakcie ich eks-
ploatacji. Technologia ta umoż-
liwia także odtworzenie profilu
poprzecznego szyn.

Maszyna jest w stanie „wygła-
dzić” nawet dwa kilometry torów
w niespełna trzy godziny, a temu
niezwykle widowiskowemu pro-
cesowi towarzyszą feerie iskier.

Specjaliści ze stołecznego me-
tra przekonują, że odpowiednio
dobrane i zastosowane zabiegi
konserwacyjno-remontowe zna-
cząco wydłużają okres żywotno-
ści podziemnych torowisk. Regu-
larne prowadzenie robót konser-
wacyjnych pozwala stosunkowo
niewielkim kosztem przywrócić
pierwotne właściwości szyn, tj.
odtworzyć odpowiedni profil po-
przeczny oraz wyeliminować wa-
dy powierzchniowe w pierwszym
stadium ich powstania. Tego typu

prace konserwacyjne przeprowa-
dzane na torach warszawskiego
metra przedłużają jego żywot-
ność, spowalniają proces zużycia
kół pociągów, a co szczególnie
istotne – wpływają korzystnie na
komfort pasażerów, zmniejsza-
jąc wibracje i hałas podczas jazdy
składów metra.

Takie działania przynoszą
wreszcie oszczędności – wydłu-
żają tzw. cykl życia szyny, przez
co oddala się w czasie koniecz-
ność jej wymiany. A n n a  B a r t o ń

Prace i zmiany w ruchu na ul. Sobieskiego

Iskrzy nocami w metrze

Ilu mieszkańców miała Warszawa
przed II wojną światową? Kto jest
patronem Warszawy Centralnej?
Gdzie nakręcono „Film balkono-
wy”? Miłośnicy stolicy wzięli udział
w Wielkim Teście Wiedzy o Warsza-
wie. Najwyższy wynik osiągnął Ma-
teusz Glinka.

Wielki Test Wiedzy o Warszawie odbył
się w sobotę w Muzeum Warszawskiej Pra-
gi. Uczestnicy w ciągu 60 minut opowiada-
li na 60 pytań zamkniętych. Pulę pytań do te-
stu stworzyli dziennikarze Gazety Wyborczej
Warszawa, swoje propozycje przedstawili
również reprezentanci instytucji współor-
ganizujących konkurs – Muzeum Warsza-
wy i m.st. Warszawy. 

Pierwsze miejsce zajął Mateusz Glinka –
student prawa na Uniwersytecie Warszaw-
skim, mieszkaniec Mokotowa, który zdo-

był 43 punkty. Drugie miejsce wywalczył
Jakub Dmowski – pracownik Zarządu
Transportu Miejskiego, wychowany na Wo-
li, mieszkaniec Ursynowa, a trzecie Dawid
Wawrzyńczyk – urodzony na Śląsku, wnuk
warszawskiego powstańca, pracownik kor-
poracji, varsavianista. Na najlepszych
uczestników „Wielkiego Testu Wiedzy o
Warszawie” czekały nagrody finansowe: 1.
miejsce – 2 000 zł, 2. miejsce – 1 500 zł, 3.
miejsce – 1 000 zł.

Zakres tematyczny testu był bardzo
szeroki od pytań dotyczących dawnej
Warszawy po czasy współczesne. Uczest-
nicy byli pytani m.in. o to ile mieszkań
komunalnych w swoich zasobach ma
miasto, ile jest stacji metra, kto był pro-
jektantem pierwszego warszawskiego
mostu i którą warszawską knajpę odwie-
dził Mick Jagger?

Wielki Test Wiedzy o Warszawie rozwiązany

Zamknięcie ul. Bukowińskiej
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Mimo słonecznej pogody czas kanikuły jest jeszcze przed nami. Życie nie
spowalnia, co widać szczególnie dobrze w szeroko rozumianej kultu-
rze. Wydłużone wyjazdy weekendowe zapewne odciągają sporą część

ludzi od ekranów telewizorów, ale dzięki dostępowi do Internetu można nie-
ustannie śledzić interesujące wydarzenia. Nie wiem wprawdzie, czy tak jest we
wszystkich miejscowościach, zwłaszcza tych położonych z dala od dużych aglomeracji. Patrzę na
tę kwestię z perspektywy Warszawy, gdzie dostęp do udogodnień cywilizacyjnych jest łatwiejszy niż
w innych regionach kraju. Tak czy inaczej, właśnie z pomocą wspomnianego wszechobecnemu In-
ternetu niemal każdy ma dzisiaj dostęp do sieci albo jak kto woli do netu. 

Nie chcę rozwodzić się nad polityką zrównoważonego rozwoju, jednak każdy przyzna, że jej efek-
ty pozwalają obywatelom na korzystanie z dobrodziejstw nowych technologii. W Polsce pod  tym
względem naprawdę nie jest źle. Można przekonać się o tym, podróżując po innych krajach, także
tych znacznie bardziej zamożnych od nas. Dzisiaj każdy może mieć u nas dostęp do technologii Wi-
-Fi, TV kablowej, satelitarnej, światłowodu zapewniającego szybką transmisję danych. 

Można znaleźć i obejrzeć albo wysłuchać cokolwiek się chce. A jest w czym wybierać. Nikogo nie
trzeba o tym przekonywać. To nie te czasy, kiedy na telewizję chodziło się do sąsiadów albo do ja-
kiejś świetlicy, w której na śnieżącym ekranie oglądało się hity ówczesnego kina, czasem produk-
cji amerykańskiej. Oj, łezka kręci się w oku na samo wspomnienie. Z nostalgią wspominam prezen-
terów telewizyjnych i radiowych, którzy pomimo dość skromnej oferty programowej zapowiadali
i komentowali to, z czym mieliśmy do czynienia w kulturze, w gospodarce, w polityce i w ogóle, w
życiu. Wspominam Jana Suzina i Edytę Wojtczak (a wcześniej Irenę Dziedzic), którzy od połowy
lat 50. niemal codziennie towarzyszyli Polakom. Byli nie tylko pierwszymi spikerami Telewizji
Polskiej, ale byli prawdziwymi gwiazdami, bez których trudno byłoby sobie wyobrazić TVP. Two-
rzyli najbardziej znany duet prezenterski w historii polskiej telewizji. Panowało nawet przekonanie,
że są małżeństwem, co oczywiście nie było prawdą. 

Dziś, niektórych filmów czy programów radiowych nie jestem w stanie oglądać ani słuchać
z powodu nieznośnego zmanierowanych i nijakich lektorów czy też prowadzących. Po pro-
stu nie da się znieść takich głosów, nawet jeśli sam program jest wart obejrzenia. A szko-

da, wielka szkoda. Takie są jednak fakty, choć to moja subiektywna ocena, to mam do niej prawo,
tak jak każdy. 

Trudno powiedzieć, czym kierują się ludzie dokonujący wyboru danego prezentera lub lektora.
To niezwykle wymagające i odpowiedzialne zajęcia. Niestety, biorą się za nie osoby niemające do
tego odpowiednich predyspozycji. Nie każdy może być tak znakomity jak Krystyna Czubówna czy
Krzysztof Gosztyła, ale warto próbować. 

Kto pamięta radiowy, jedyny w swoim rodzaju, niepowtarzalny i głęboki głos Willisa Conovera,
zapewne wie co mam na myśli. Głos to potęga, zwłaszcza w radiu, w którym jest głównym narzę-
dziem ekspresji. Przez lata 50. i kolejne dekady nie brakowało prawdziwych mistrzów posługują-
cych się słowem z właściwą sobie wirtuozerią. Wystarczy wspomnieć już wymienioną Irenę Dzie-
dzic, gawędziarza i świetnego rysownika prof. Wiktora Zina, znanego z telewizyjnego programu
„Piórkiem i węglem”, sympatyczną Elżbietę Sommer vel Chmurkę, Stanisławę Ryster, prowadzą-
cą w TVP teleturniej Wielka gra, Lucjana Kydryńskiego – prezentera i konferansjera, jak też całą ple-
jadę innych. 

Lucjan Kydryński kojarzy się wielu Polakom z właśnie zakończonym festiwalem. Krajowy Festi-
wal Piosenki Polskiej w Opolu to wydarzenie, które śledzi niemal cała Polska. Na deskach scenicz-
nych pojawiali się wszyscy znani piosenkarze i muzycy. Tu przed publicznością występowali m. in.:
Anna German, Violetta Villas, Jerzy Połomski, Irena Santor, Sława Przybylska, Czesław Niemen, Woj-
ciech Młynarski, Marek Grechuta i inni. Nieodłączną atrakcją tego znaczącego dla piosenki polskiej
wydarzenia pozostaje Maryla Rodowicz, której nikomu nie trzeba przedstawiać, bo sama to robi naj-
lepiej. Wypada  życzyć naszej gwieździe, aby świeciła jak najdłużej. 

Festiwal Piosenki w Opolu organizowany jest od 1963 roku. Tegoroczna edycja wypadła w
jego 60-lecie. Podczas koncertu wieńczącego tegoroczny festiwal mogliśmy usłyszeć pio-
senki z różnych lat. Na nowo przeżywaliśmy występy: Czerwonych Gitar, Skaldów, Edyty

Górniak, Marka Piekarczyka, Danuty Błażejczyk i Andrzeja Rybińskiego, Justyny Steczkowskiej, Ali-
cji Majewskiej i Włodzimierza Korcza, Haliny Frąckowiak, Anny Wyszkoni, Izabeli Trojanowskiej,
Ryszarda Rynkowskiego, czy Krzysztofa Cugowskiego. Wykonanie piosenek znanych piosenkarzy
przez innych daje możliwość porównania. Do głowy ciśnie się pytanie –  czy rzeczywiście śpiewać
każdy może? Po festiwalu w Opolu każdy może sobie odpowiedzieć sam. 

W prawo czyli w lewo Mirosław Miroński

Śpiewać każdy może…

13 czerwca: 22 lata temu (2001) oficjalnie zarejestrowano partię Prawo 
i Sprawiedliwość. Świętujemy?

- Powiedz mi, Jasiu, które twym zdaniem,
Najtragiczniejsze było Powstanie?

Jaś, najmądrzejszy spośród urwisów,
Rzekł bez wahania: Powstanie PiS-u!

Z okazji rocznicy proponujemy rozwiązanie krzyżówki. Należy wpisać do diagramu nazwiska
polityków PiS-u:

1. Kłamczuch z polityka. Ma ksywę Bambika.
2. Gwiazda w polityce. Dobrze zna carycę.
3. Spec od sPiSków w PiS-ie. Lubi młode misie.
4. Pełnomocnik PiS-u. Znany z długopisu.
5. Nim się związał z PiS-em, długo był hipisem.
6. Najlepsza kucharka. Gotuje dla Jarka.
7. Rozkręcił inflację. Liczy na owacje.
8. Mianował się wodzem. Woła: Już dochodzę!

W oznaczonej kolumnie otrzymamy hasło będące rozwiązaniem krzyżówki. Ale uwaga! To nie
jest hasło, o którym myślisz.

Rozwiązania można przesyłać na adres: wojdabrowski@onet.eu do niedzieli 18 czerwca. Pomię-
dzy uczestników zabawy rozlosujemy zbiory satyr MKWD z autografem autora.

W o j t e k  D ą b r o w s k i

LEKCJA HISTORII

Już po raz 40 warszawiacy mogą po-
chwalić się swoimi ukwieconymi balko-
nami i pełnymi zieleni ogrodami. Do
konkursu Warszawa w kwiatach zapro-
szone są także szkoły, instytucje, ka-
wiarnie czy ogródki działkowe. Zgłosze-
nia przyjmowane są od 1 czerwca do 17
lipca. Zwycięzcy zostaną ogłoszeni pod
koniec wakacji na wyjątkowym kwiet-
nym pikniku.

– To święto jest świętem wszystkich ogrodni-
ków, którzy zmieniają nasze miasto na bardziej zie-
lone, kolorowe i ukwiecone. Biorąc pod uwagę, że
mamy okrągłą, 40 edycję Warszawy w kwiatach
chcemy ją obchodzić huczniej i dłużej i jak najsze-
rzej – powiedziała Magdalena Młochowska dy-
rektorka koordynatorka ds. zielonej Warszawy.

Warszawa w kwiatach to największa akcja
wspólnego upiększania miasta z przedwojenną
historią, której pomysłodawcą był prezydent Ste-
fan Starzyński. Radni m. st. Warszawy zadecydo-
wali, że rok 2023 jest rokiem Stefana Starzyń-
skiego. Jest to zatem wyjątkowa i niepowtarzalna
edycja.

– W tym roku przypada jubileuszowa 40 edycja
konkursu jak również 60 rocznica Towarzystwa
Przyjaciół Warszawy. W latach 70. po raz pierw-
szy konkurs został reaktywowany przez Zofię Wó-
ycicką, ostatnią przedwojenną laureatkę konkur-
su, na Powiślu, gdzie urodził się Stefan Starzyński.
Prezydent, który widział wielki potencjał w kon-
kursie Warszawa w kwiatach i zadbał o zieloną i
ukwieconą Warszawę. Dopiero w 1984 roku, kon-
kurs stał się ogólnomiejski – powiedziała Beata Mi-
chalec radna m.st. Warszawy i przewodnicząca ko-
misji konkursowej.

Zgłoś się do konkursu
Zgłoszenia do 40. konkursu Warszawa w kwia-

tach będą zbierane od 1 czerwca do 17 lipca w na-
stępujących kategoriach: 

– balkony, loggie i okna, 
– inicjatywy sąsiedzkie, 
– ogrody i ogródki przydomowe przy budyn-

kach jedno- i wielorodzinnych, 

– osiedla mieszkaniowe, 
– aranżacja zieleni (przy kawiarniach, skle-

pach, punktach usługowych), 
– ogród lub ogródek edukacyjny (przy placów-

kach edukacyjnych), 
– założenie ogrodowe statutowe, 
– założenie ogrodowe niestatutowe, 
– ogródki działkowe kwietne. 
Jury przyzna także 4 nagrody specjalne: „Mister

Kwiatów”, nagroda im. Zofii Wóycickiej, nagroda
im. Stefana Starzyńskiego oraz jubileuszowa na-
groda „Królowa Róż”.

Regulamin konkursu dostępny jest na stronie
warszawawkwiatach.pl. Zgłoszenia można wy-
syłać poprzez formularz internetowy dostępny
na stronie od 1 czerwca oraz listownie.

Formularze zgłoszeniowe są do pobrania także
w siedzibach Towarzystwa Przyjaciół Warszawy,
Zarządu Zieleni oraz w Pawilonie Edukacyjnym
Kamień. W Kamieniu (ul. Wybrzeże Puckie 1) co-
dziennie w godz. 10.00-16.00 działa punkt konsul-
tacyjny. W razie pytań dotyczących zasad kon-
kursowych można przyjść osobiście lub napisać na
adres warszawawkwiatach@zzw.waw.pl.

Wielki kwietny finał
- Zachęcam wszystkich mieszkańców do udzia-

łu. W zeszłym roku otrzymaliśmy 200 zgłoszeń.
Laureatów tegorocznego konkursu, poznamy 27
sierpnia, w imieniu m.st. Warszawy chciałam już
teraz zaprosić wszystkich mieszkańców, nie tylko
uczestników do tego, żeby wziąć udział w tej nie-
zwykłej uroczystości – Renata Niewitecka radna
m. st. Warszawy i przewodnicząca komisji do
spraw ochrony środowiska.

Laureaci tegorocznego konkursu zostaną ogłosze-
ni na finałowym kwietnym pikniku, który odbędzie
się na terenie Parku Fontann 27 sierpnia. Będzie to wy-
jątkowe święto kwiatów i zieleni. W planie m. in. wy-
stępy artystyczne, warsztaty dla całej rodziny, eksperc-
kie wykłady oraz oficjalne ogłoszenie zwycięzców w
poszczególnych kategoriach. Zaprezentowana zo-
stanie także nowa warszawska róża wyhodowana i
nazwana na cześć Prezydenta Starzyńskiego.

K a r o l i n a  K w i e c i e ń - Ł u k a s z e w s k a

Oficjalne przekazanie ty-
tułu European Best Desti-
nation na zakończenie
Święta Warszawy odbyło
się w stołecznym Ratuszu.
Prezydent Rafał Trza-
skowski w imieniu miasta
przejął tytuł najlepszego
turystycznego kierunku
Europy 2023 roku.

- To wielki zaszczyt, że po Lu-
blanie, która jest jednym z naj-
piękniejszych miast europej-
skich, ten tytuł trafił do Warsza-
wy. Jest to wielkie wyróżnienie,
ale również sygnał, ze warto do
Warszawy przyjeżdżać. Wszyst-
kich serdecznie zapraszam - po-
wiedział prezydent Warszawy
Rafał Trzaskowski.

Prezydent odebrał wyróżnie-
nie z rąk Maximiliena Lejeune,
szefa organizacji European Best
Destinations, który specjalnie na
tę okazję przyjechał do Warsza-
wy. W  ceremonii wziął także
udział Mitja Predovnik, przed-
stawiciel słoweńskiej Lublany,
która nosiła tytuł najlepszego
europejskiego kierunku tury-
stycznego w roku 2022.

Do Warszawy zaproszeni zo-
stali również przedstawiciele za-
granicznych mediów, dla któ-
rych Stołeczne Biuro Turystyki
przygotowało specjalny program
zwiedzania miasta.

- Międzynarodowe wizyty
prasowe są ważnym narzędziem
budowania wizerunku Warsza-
wy, a od momentu ogłoszenia
wyników w lutym widzimy
ogromne zainteresowanie na-
szym miastem ze strony zagra-
nicznych mediów, które o zwy-
cięstwie w plebiscycie informo-
wały nawet w najodleglejszych
zakątkach świata – tłumaczy Pa-
weł Moras, dyrektor Stołecznego
Biura Turystyki – Gościmy dzien-
nikarzy, ekipy telewizyjne oraz
influencerów, dzięki czemu po-
jawiają się liczne publikacje o
Warszawie w zasięgowych i opi-
niotwórczych mediach takich jak
m.in. brytyjski The Guardian czy
niemiecka Die Welt.

Prestiżowy tytuł European
Best Destination 2023 Warsza-

wa zdobyła w lutym br. liczbą
ponad 142 tysięcy głosów, z
których 68% pochodziło z za-
granicy. W plebiscycie oddano
prawie 700 tysięcy głosów, w
większości pochodzących spo-
za Europy. Stolica Polski zdy-
stansowała miasta takie jak
Ateny, Wiedeń czy Londyn,
ustanawiając rekord w 14-let-
niej historii konkursu.

Oprócz zdobycia tytułu „Eu-
ropean Best Destination 2023”
Warszawa została wyróżniona
także w czterech subkatego-
riach: “Najlepsze miejsce na
weekendowy wypad” (city bre-
ak), “Najlepszy cel podróży kul-
turalnej”, “Najlepszy kierunek
dla miłośników kulinariów” oraz
“Najbezpieczniejsze miejsca w
Europie”.

Najlepszy kierunek – Warszawa!

Startuje najpiękniejszy konkurs w stolicy
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Jaka będzie Warszawa w
przyszłości? Zielona, zdro-
wa i bezpieczna. Wygodna
– wszędzie będzie blisko.
Prezydent Rafał Trza-
skowski po raz pierwszy
zaprezentował  założenia
projektu nowego doku-
mentu dotyczącego wizji
rozwoju miasta. Słucha-
czami byli warszawscy li-
cealiści i uczestnicy warsz-
tatów w Centrum Kre-
atywności Targowa.

– Wiemy, jaka jest Warszawa
naszych marzeń. Mamy projekt
nowego Studium Warszawy! To
konstytucja przestrzenna dla ca-
łej stolicy na najbliższych prawie
30 lat. Chcemy Warszawy jeszcze
lepszej do życia: dobrze zapla-
nowanej, wygodnej, bardziej zie-
lonej i odpornej na kryzysy. Wię-
cej mieszkań powstanie bliżej
centrum. Zrównoważony rozwój
zapewni mocna i nowoczesna
gospodarka – mówi Rafał Trza-
skowski, prezydent Warszawy.

Priorytety, które mają być za-
pisane w nowym Studium uwa-
runkowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego m.
st. Warszawy to: więcej miesz-
kań, stolica zieleni, miasto, w
którym wszędzie mamy blisko,
zdrowe miasto, kwitnąca gospo-
darka, miasto z ukochanymi
miejscami, gdzie chce się żyć.

– Demografia, ekonomia i
zmiany klimatu to wyzwania, któ-
re musieliśmy brać pod uwagę.
Na samym początku pracy nad
Studium zapytaliśmy warsza-
wianki i warszawiaków: co jest
ważne? Dostaliśmy prawie 25

000 wniosków. Najważniejsza
okazała się zieleń. A z nią wiążą
się ściśle nasze kolejne priorytety:
edukacja, zdrowie i sport – mówi
Renata Kaznowska, wiceprezy-
dentka Warszawy.

Więcej mieszkań. 
Gdzie będą powstawać?
– Chcemy uwolnić tereny po-

przemysłowe pod budowę no-
wych osiedli. Dawne zakłady
produkcyjne są położone blisko
centrum. FSO Żerań, fabryka
domów Stare Świdry, port Że-
rański – podobnych miejsc ma-
my w Warszawie wiele. Zmieści
się na nich nawet 95 000 miesz-
kań. Nowe zagospodarowanie
terenów poprzemysłowych ogra-
niczy koszty dla planowanych
inwestycji i osiedli. Pięciokrot-
nie zmniejszą się wydatki na bu-
dowę dróg, potrzebnych szkół,
parków czy inną infrastrukturę –
mówił prezydent Trzaskowski.

Nowe osiedla będą też mogły
powstawać na terenach zajętych
przez stare centra handlowe czy
biurowce. Powstaną obszary
wielofunkcyjne, czyli takie, gdzie
domy mieszkalne, miejsca pracy,
szkoły, przedszkola i tereny zie-
leni są blisko siebie.

Zrównoważony rozwój mia-
sta, z łatwo dostępnymi i rów-
nomiernie położonymi centra-
mi lokalnymi, ograniczy potrze-
bę przemieszczania się. Odciąży
to ulice i komunikację publiczną.
Poprawi też stan powietrza – bę-
dzie mniej zanieczyszczeń. War-
szawa będzie bardziej odporna
na zmiany klimatu, lepsza do ży-
cia i przyjazną dla  wszystkich.

Jak zwiększy się 
powierzchnia parków?

– Chcemy, żeby do 2050 r.
każdy miał z okna widok na zie-
leń. Dlatego kluczowym wąt-
kiem w nowym Studium War-
szawy jest klimat i Błękitno-Zie-
lona Infrastruktury Warszawy
(BZIW). Woda i zieleń są dla nas
równie ważne jak zabudowa, do-
my czy ulice. Jeśli dobrze zapla-
nujemy układ zieleni i założeń
wodnych, uodpornimy miasto
na susze i podtopienia. Obniży-
my koszty walki ze zmianą kli-
matu. Poprawimy stan zdrowia
mieszkanek i mieszkańców War-
szawy – powiedział Bartosz Roz-
biewski wicedyrektor Biura Ar-
chitektury i Planowania Prze-
strzennego.

Powierzchnia najcenniejszych
przyrodniczo obszarów chronio-
nych wzrośnie o niemal 40 proc.
Podwoi się też powierzchnia par-
ków i zieleńców.

Wszędzie blisko
Współautorka Studium Mo-

nika Konrad podkreślała: – W
nowoczesnej Warszawie naszych
marzeń w 10 minut dojdziemy
do ważnych dla nas miejsc. Żło-
bek, przedszkole, szkoła, przy-
stanki tramwajowe czy autobu-
sowe, metro i zieleń znajdą się w
odległości wygodnego i przyjem-
nego dla nas spaceru. Wszyst-
kie nasze codzienne sprawy za-
łatwimy w ponad dwustu cen-
trach lokalnych. Tam też zrobi-
my zakupy czy spotkamy się ze
znajomymi – dodaje zastępczy-
ni dyrektorki BAiPP.

Dawniej „jadę do miasta”
oznaczało, że wybieramy się do
centrum. W przyszłości wszyst-
kie małe i duże sprawy będzie
można  załatwić blisko domu w
centrach lokalnych, albo w cen-
trach dzielnicowych.

Czy da się żyć bez 
samochodu na co dzień?
Projektowanie miasta przekła-

da się na jakość życia i zdrowie
mieszkanek i mieszkańców War-
szawy. Brak ruchu, miejska wy-
spa ciepła, zanieczyszczenia ko-
munikacyjne i smog wywołują

różne choroby. Dlatego ważny
jest rozwój transportu szynowe-
go, tak by wszyscy mieli blisko
do stacji metra (w planie pięć li-
nii), kolei czy tramwaju. W Stu-
dium Warszawy znalazły się tak-
że wskazania, gdzie będą tereny
zieleni, gdzie sadzić rzędy
drzew. One też zachęcą, by od-
stawić samochód i dojść pieszo
do sklepu, do szkoły czy na przy-
stanek. Każde dziecko będzie
miało zapewnioną bezpieczną
drogę do szkoły. Według planów
zgodnych ze Studium każdy
mieszkaniec w ciągu 15-minto-
wego spaceru dotrze do parku,
na plażę, do lasu czy fortów w
zieleni. Ułatwi to sieć zielonych
tras rowerowych lub spacero-
wych.

Kwitnąca gospodarka. 
Jak ją wzmacniać?

Warszawa dynamicznie się
rozwija. Przyciąga firmy, nowych
mieszkańców, studentów z Pol-
ski i ze świata. Stolica z całym
wianuszkiem gmin ją okalają-
cych wytwarza już 17,7 proc.
PKB całej Polski. Jest liderem i
chce utrzymać tę pozycję. W Stu-
dium Warszawy wskazane są
miejsca koncentracji różnych
usług promieniujących na całą
okolicę. To kluczowe centra roz-
woju – bramy wielkomiejskie,
umieszczone zwłaszcza wokół
najważniejszych dworców kole-
jowych. Innowacyjne pomysły
rodzą się w środowiskach sku-
pionych wokół wyższych uczel-
ni, stąd założenia, że nastąpi dal-
szy rozwój ośmiu kampusów
uczelnianych.

Jak zakochać się 
w Warszawie mocniej?

Tylko sześć na dziesięć miesz-
kających w stolicy osób urodziło
się w Warszawie. Tu przyjecha-
li, żeby się uczyć, pracować,
urządzić sobie życie – z całej Pol-
ski i ze świata. Aż 94 proc. miesz-
kańców lubi Warszawę. Wisła,
Skarpa Warszawska, zieleń na
dwóch brzegach z plażami miej-
skimi są bezcenne, Studium po-
święca im wiele uwagi. Ważna
jest ochrona najbardziej warto-
ściowej zabudowy, zabytków i
najlepszej architektury współ-
czesnej, widoki na starą i nową
Warszawę. Chcemy, by wszyscy
jeszcze bardziej czuli się w niej
jak u siebie w domu. Stąd dba-
łość o warszawskość, ale też róż-
norodną tożsamość miasta.

Studium w kilku zdaniach
Warszawa w Studium jest

traktowana jako złożony ekosys-
tem, w którym zachodzą ścisłe
relacje i zależności między świa-
tem przyrody, sferą społeczną i
gospodarczą. Zrównoważone
połączenie zabudowy, natury i
infrastruktury zapewni miesz-
kankom i mieszkańcom środo-
wisko miejskie, w którym może-
my żyć zdrowo, wygodnie i
zgodnie z własnymi aspiracja-
mi. Elastyczność dokumentu po-
zwoli sprawnie reagować na
zmiany polityczne, klimatyczne
i ekonomiczne.

Trochę historii
Prace nad nowym Studium

rozpoczęły się pięć lat temu.

Radni miasta 24 maja 2018 r.
podjęli uchwałę Nr
LXVII/1854/2018 w sprawie
przystąpienia do jego sporządze-
nia. Dotąd obowiązujące „stare
Studium” jest z 2006 r. Doku-
ment się zdezaktualizował. Zo-
stał opracowany na podstawie
analiz i danych zebranych 20 lat
temu. Studium było kilkakrot-
nie zmieniane w latach 2009-
2021. Zmiany polegały głównie
na aktualizacji danych o istnieją-
cym zagospodarowaniu. Gene-
ralne założenia i ustalenia pozo-
stały te same. Ale stare Studium
określało np. docelową chłon-
ność terenów w mieście dla 3
milionów mieszkańców. Zgod-
nie z nową prognozą demogra-
ficzną liczba ludności Warsza-
wy powiększy się do około 2 mln
225 tys. mieszkańców do 2050
roku. To tak jakby przyłączyć do-
datkowo Gdynię do naszego
miasta. Ale już wiadomo, że
Warszawa nie urośnie prawie
dwukrotnie.

Studium dla mieszkańców i z
mieszkańcami. W czerwcu ru-
szają konsultacje społeczne. Jak
będziemy rozmawiać o nowej
wizji dla Warszawy?

Dialog z mieszkankami i
mieszkańcami Warszawy jest
najważniejszy. Zorganizowana
jest wystawa, spotkania i dyżury,
podczas których będzie można
porozmawiać i dowiedzieć się
więcej na temat projektu nowe-
go Studium.

Wszystkie szczegółowe infor-
macje są zamieszczane na bieżąco
na stronie Biura Architektury i Pla-
nowania Przestrzennego. M B

Tegoroczna edycja kampanii Ro-
werowy Maj w Warszawie prze-
kroczyła wszelkie wyobrażenia.
Uczestniczyło w niej 100 tys.
dzieci z 441 warszawskich szkół
podstawowych i przedszkoli.
Zwyciężyło przedszkole nr 65 z
Białołęki, w którym aż 92 proc.
proc. wszystkich dojazdów do
szkoły w maju odbywało się na
rowerach lub hulajnogach.

Gdyby zsumować wszystkie przejaz-
dy do szkoły lub przedszkola – było ich
2,2 mln, a każdy zgodnie z regulami-
nem akcji musiał mieć przynajmniej pół
kilometra – wyjdzie kosmiczna liczba.
Dzieciaki wykręciły 1,1 mln km. To tak
jakby okrążyły 28 razy Ziemię. Albo do-
jechały na rowerach do Księżyca, z po-
wrotem na naszą planetę i jeszcze raz na
Księżyc!

Rowerowy Maj był widoczny pod
każdą szkołą czy przedszkolem. Par-
kingi rowerowe pękały w szwach – i tak
jest również teraz, choć kampania się
zakończyła. Uczniowie szkół podsta-
wowych, przedszkolaki, a wraz z nimi
rodzice i nauczyciele dojeżdżali na za-
jęcia na rowerach, rolkach, deskorol-
kach i hulajnogach.

Najbardziej rowerowe 
są maluchy z Białołęki

W 6. edycji Rowerowego Maja wzię-
ło udział aż 441 placówek, czyli o 101
więcej niż w 2022 roku. Wśród nich
95 placówek debiutujących w kampa-
nii. Ponad 100 tysięcy aktywnych

uczestników wykręciło przeszło 2,2
mln aktywnych przejazdów. Stolica jest
zatem niekwestionowanym liderem
wśród miast biorących udział w kampa-
nii w 2023 roku.

W warszawskich szkołach i przed-
szkolach biorących udział w tegorocz-
nej akcji aktywne dojazdy stanowiły aż
44 proc. Najwyższą rowerową frekwen-
cją mogą pochwalić się dzielnice Ursy-
nów (57 proc.), Wesoła (52 proc.) i
Rembertów (50 proc.).

W klasyfikacji ogólnej wygrało Przed-
szkole nr 65 z frekwencją 92,6 proc.
Placówka już drugi raz zajmuje miej-
sce na podium. Drugie miejsce w ran-
kingu zajęło Przedszkole nr 325, które
wzięło udział w kampanii drugi raz po-
prawiając swoją frekwencję z 57 proc.
na 89,30 proc. Trzecie miejsce zajęła
Szkoła Podstawowa nr 66, która po raz
kolejny wykręciła imponującą frekwen-
cję – 88,2 proc. – i jednocześnie zwycię-
żyła w kategorii średnich szkół podsta-
wowych.

Mamo, tato, nie jedźmy 
samochodem

W ramach tegorocznej edycji kam-
panii miasto sprawdziło, jak uczniowie
szkół podstawowych docierają na za-
jęcia również w innych, nie majowych
miesiącach roku. W badaniu wzięło
udział 28 tysięcy uczniów zgłoszonych
do Rowerowego Maja. Koordynatorzy
i nauczyciele z placówek, które zgłosi-
ły się do kampanii, jeszcze w kwietniu
zapytali uczniów o to jak dotarli do

szkoły danego dnia. Oraz jak chcieliby
do niej docierać.

Okazało się, że:
– 25 proc. spośród nich dotarło do

szkoły aktywnie: na rowerze, rolkach,
hulajnodze lub  deskorolce,

– 23 proc. samochodem. 
A jak chcieliby pokonywać drogę do

szkoły?
– 64 uczniów zadeklarowało, że

chciałoby dojeżdżać aktywnie
– Jedynie 8 proc. wybrałoby samo-

chód.
To pokazuje, że gdyby zostawić tę de-

cyzję dzieciom, okolice szkół mogłoby
wyglądać zupełnie inaczej. Badanie bę-
dzie trwało – w czerwcu i październiku
nauczyciele powtórzą pytania, żeby zo-

baczyć jak dzieci docierają do szkół tuż
po Rowerowym Maju i jak wygląda to je-
sienią. Badanie będzie też powtarzane
przy okazji kolejnych edycji kampanii. 

Podsumowanie i piknik
Rowerowy Maj to nie tylko aktywne

dojazdy, ale również edukacja. Od po-
czątku maja miasto organizuje w szko-
łach podstawowych warsztaty doszka-
lające dla uczniów klas 4-8 z jazdy na ro-
werze w ruchu ogólnym.

W szkołach odbywają się też Szkolne
Serwisy Rowerowe. Uczniowie mogą
zrobić podstawowy przegląd swoich
jednośladów i dokonać drobnych na-
praw, aby móc bezpiecznie poruszać
się rowerami po warszawskich drogach.

Obie te akcje są kontynuowane także w
czerwcu.

Filarem kampanii są szkolni i przed-
szkolni koordynatorzy. 2 czerwca
wspólnie z miastem uczestniczyli oni
w uroczystym podsumowaniu kampa-
nii w Muzeum Historii Żydów Polskich
POLIN.

- Tegoroczna edycja Rowerowego
Maja nie jest sukcesem, jest spektakular-
nym sukcesem. Ale Rowerowy Maj nie
odbyłby się bez koordynatorów i koor-
dynatorek. W tym roku tego niełatwe-
go zadania podjęło się aż 846 osób. To
oni czuwali nad przebiegiem kampa-
nii w swoich placówkach oświatowych,
dzielili się jej ideą z dziećmi oraz rodzi-
cami – mówiła Renata Kaznowska, za-
stępczyni prezydenta m.st. Warszawy,
która była honorowym gościem wyda-
rzenia. – To właśnie koordynatorzy sto-
ją za ogromnym sukcesem Rowerowe-
go Maja w Warszawie.

Organizatorzy zapraszają też na finał
kampanii Rowerowy Maj – w niedzielę
18 czerwca, w Parku im. Zbigniewa Her-
berta. Odbędzie się tam piknik z wielo-
ma atrakcjami przygotowanymi przez
tegorocznych partnerów kampanii.

W trakcie pikniku 3 najaktywniejsze
klasy i 3 grupy przedszkolne z najak-
tywniejszych placówek uczestniczących
w kampanii otrzymają nagrody główne.
Wydarzenie poprzedzi wspólny prze-
jazd na rowerach, rolkach, hulajnogach
i deskorolkach, który wystartuje o go-
dzinie 12:00 spod Stadionu Narodo-
wego. J a k u b  D y b a l s k i

Rowerowy maj z nieziemskim wynikiem

Miasto naszych marzeń



ANTYCZNE meble, obrazy,
srebra,platery,odznaczenia, 
szable, książki, pocztówki, 
504 017 418

KUPIĘ duże rośliny doniczkowe,
793 790 050

POKÓJ przy stacji metera
pracującemu, bez nałogów
wynajmę, 694 158 973

KUPIĘ 
KAŻDE AUTO 
ZA GOTÓWKĘ 

zadbane lub do poprawek, 
tel. 606 607 446

KUPIĘ samochody całe i
uszkodzone, 504 899 717

HISZPAŃSKI, 507 087 609 
MATEMATYKA, FIZYKA, 

691 502 327

DZIAŁKI budowlane 800 m2

k. Prażmowa, 602 770 361
DZIAŁKI rekreacyjne leśne,

Prażmów, 602 770 361

DO SPRZĄTANIA bloków i
terenów, 510 056 006; 
509 318 602

AA GLAZURA, terakota,
remonty, 794 781 765

BEZPYŁOWE cyklinowanie,
malowanie, gładzie 22 756 57 63,
502 093 588 

DEZYNSEKCJA, skutecznie, 
22 642 96 16 

DOCIEPLANIE budynków,
poddaszy, mycie i malowanie
elewacji, podbitka, 25 lat
doświadczenia, 501 624 562 

DOCIEPLANIE budynków,
szybko, tanio, solidnie, 
502 053 214

GAZ, HYDRAULIKA, 
513 965 304

HYDRAULIK, pełen zakres, 
601 81 85 81

KOMPUTERY
pogotowie, 

ul. Na Uboczu 3, 
tel. 22 894 46 67

696 37 37 75 

MALOWANIE, 722 920 650
MALOWANIE, hydraulika,

remonty, 501 050 907

NAPRAWA lodówek, 
602 272 464

NAPRAWA lodówki, pralki, 
502 562 444

NAPRAWA pralek 
BOSCH, SIEMENS, 
WHIRPOOL, itp., 

22 644 52 59, 501 122 888

OKNA, 
naprawy, serwis, 

787 793 700

REMONTY, budowlane,
ogrodzenia, 513 137 581

ROLETY, plisy, moskitiery,
żaluzje, producent, 602 380 218

STOLARSTWO, 505 935 627
WIERCENIE, 602 380 218

ZŁOTA RĄCZKA
Naprawię, zamontuję, 

odnowię, itp. 
Fachowo, niedrogo, 

504 458 412
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Nagrodę za rozwiązanie otrzymuje Joanna Frąckiewicz
Odpowiedzi proszę zgłaszać telefonicznie 22 648-44-00 
we wtorek między godz. 12.00 a 12.30 . 
Nagrodę można odebrać w środę w godzinach 11-20.

NN oowwe miee mie jsce, sjsce, stt arar e zasadye zasady

W SPRAWIE 
OGŁOSZEŃ DROBNYCH 

PROSIMY DZWONIĆ 
POD NUMER

509 586 627
passa@passa.waw.pl

To... nie on kierował?
Dzielnicowi z Wilanowa za-

reagowali na zgłoszenie doty-
czące niepokojącego zachowa-
nia mężczyzny i kobiety, którzy
przebywając w samochodzie
mieli spożywać alkohol i stosowć
środki odurzające. Policjanci bez
problemu ich odnaleźli w okoli-
cy Jeziorka Czerniakowskiego. 

Kwadrans przed godziną 19:00
dzielnicowi z komisariatu na Wi-
lanowie otrzymali informację o
głośnym zachowaniu mężczyzny
i kobiety, którzy mieli przebywać
w samochodzie w rejonie ul. San-
tockiej. Według relacji świadków
osoby te głośno słuchały muzyki,
spożywały alkohol i przyjmowały
środki odurzające.

Mundurowi niezwłocznie
udali się na miejsce i szybko od-
naleźli parę przebywającą w
granatowej maździe. Osoby te
raczyły się trunkiem wysoko-

procentowym, o czym świad-
czył zapach alkoholu w samo-
chodzie, jak również stojąca,
otwarta butelka na przednim
siedzeniu. Na zadane pytania,
czy osoby spożywały alkohol ich
wypowiedzi  nie były spójne.
Mężczyzna stanowczo zaprze-
czał, a kobieta wulgarnie i opry-
skliwie twierdząco odpowiada-
ła. Problem pojawił się również
z podaniem prawdziwych da-
nych osobowych.

Po wylegitymowaniu osób
okazało się, iż 24-letni obywatel
Ukrainy nie posiadał uprawnień
do kierowania pojazdami, jak
również miał wydany sądowy
zakaz prowadzenia wszelkich
pojazdów mechanicznych. Za-
kaz obowiązywał go od marca
2022 roku przez 36 miesięcy.
24-latek oczywiście zaprzeczał,
żeby to on kierował mazdą. Sło-
wa mężczyzny szybko zostały
zweryfikowane w zapisie kamer
miejscowego monitoringu,
gdzie zostało potwierdzone, że
poniesie odpowiedzialność kar-
ną za niestosowanie się do orze-
czonych środków karnych.

Oboje zostali zatrzymani i w
asyście dzielnicowych przewie-
zieni do wilanowskiego komi-
sariatu. Kobiecie podczas czyn-
ności zaczęło robić się duszno i
słabo, więc mając podejrzenie, iż

znajduje się pod działaniem
środków zabronionych na miej-
sce wezwano załogę ratownic-
twa medycznego, która prze-
transportowała 23-letnią oby-
watelkę Ukrainy do szpitala.

Alkomat wykazał, że zatrzy-
many mężczyzna miał w wydy-
chanym powietrzu blisko pro-
mil alkoholu. Trafił do policyjnej
izby zatrzymań. Teraz mężczy-
zna zgodnie z polskim kodek-
sem karnym podlega karze po-
zbawienia wolności od 3 mie-
sięcy do lat 5.

Narkotyki mieli 
w kieszeniach...

Podczas patrolowania jednej
z ulic funkcjonariusze wydziału
wywiadowczo-patrolowego
zwrócili uwagę na kilku męż-
czyzn, którzy na widok policji
zaczęli dziwnie się zachowywać.
Jak się później okazało dwóch z
nich, 22 i 42-latek posiadali przy
sobie narkotyki. 

Policjanci patrolujący rejon
ulicy Racjonalizacji zauważyli
grupę mężczyzn stojących koło
zaparkowanego opla rozgląda-
jących się dookoła. Na widok
policyjnego radiowozu ich za-
chowanie stało się jeszcze bar-
dziej nerwowe.

W związku z powyższym po-
licjanci postanowili ich wylegi-

tymować. Po podejściu do nich
i zadaniu kilku podstawowych
pytań wiedzieli, że mają oni coś
do ukrycia. Dwóch z grupy na
pytania odpowiadało niespój-
nie oraz byli bardzo zdenerwo-
wani. W momencie pytania o
przyczynę zdenerwowania 22 i
42-latek przyznali się, że mają
przy sobie narkotyki. W trakcie
sprawdzania funkcjonariusze
znaleźli w kieszeniach wymie-
nionych susz roślinny koloru
brunatno-zielonego.

Mężczyźni zostali zatrzymani
i przewiezieni do komendy przy
ul. Malczewskiego. Test wyka-
zał, że zabezpieczona substancja
to marihuana a jej ilość pozwa-
la na rozdzielenie na kilka por-
cji. Mężczyźni odpowiedzą te-
raz za przestępstwo zagrożone
karą 3 lat więzienia.

Za kierownicą pod 
wpływem narkotyków

Policjanci z mokotowskiego
wydziału wywiadowczo-patro-
lowego zatrzymali 43-letniego
mężczyznę podejrzanego o kie-
rowanie pojazdem pod wpły-
wem środków odurzających. Po-
jazd, którym się poruszał zwró-
cił uwagę mundurowych.

Kilka minut po godzinie 2.00
mundurowi patrolujący okolice
ul. Puławskiej zwrócili uwagę

na pojazd, którym poruszało się
kilku mężczyzn. W związku z
podejrzeniem, że mogą to być
osoby dokonujące kradzieży
podjęli decyzję o kontroli forda.
W trakcie kontroli zachowanie
obywatela Gruzji wzbudziło w
policjantach podejrzenie, że mo-
że on znajdować się pod wpły-
wem środków odurzających.
Miał spowolnione ruchy, prze-
krwione gałki oczne oraz nie
mógł utrzymać równowagi. 43-
latek przyznał, że palił marihu-
anę. Policjanci zatrzymali męż-
czyznę. Podejrzany potwierdził,
że zażywał środki odurzające w
trakcie kierowania pojazdem.
Funkcjonariusze przewieźli go
do szpitala, gdzie pobrano od
niego krew do ekspertyzy labo-
ratoryjnej. Mężczyzna trafił do
policyjnego aresztu.

Następnego dnia usłyszał za-
rzuty popełnienia przestępstwa
drogowego, za co może zostać
skazany przez sąd na 3 lata wię-
zienia. Stracił też prawo jazdy. 

Ukradli markowe ubrania 
Funkcjonariusze mokotow-

skiej komendy zatrzymali
dwóch mężczyzn podejrzanych
o kradzież markowych ubrań w
jednym ze sklepów przy ul. Wo-
łoskiej. W zaparkowanym w po-
bliżu miejsca kradzieży pojeź-

dzie funkcjonariusze ujawnili
kradzione ubrania o wartości
ponad 1100 złotych.

Policjanci z wydziału wywia-
dowczo-patrolowego mokotow-
skiej komendy zaalarmowani
przez ochronę galerii handlowej
zatrzymali dwóch mężczyzn,
którzy dokonali kradzieży mar-
kowych ubrań w jednym ze zna-
nych sklepów. Mężczyznom uda-
ło się niepostrzeżenie opuścić
sklep, jednak kiedy wsiedli do
samochodu, który zaparkowali
w pobliżu miejsca kradzieży, mo-
kotowscy policjanci już byli na
miejscu. W pojeździe marki To-
yota ujawnili dużą ilość ubrań,
magnesy służące do zrywania
klipsów bezpieczeństwa oraz ze-
rwane klipsy magnetyczne. Pra-
cownik galerii, w której mężczyź-
ni dokonali kradzieży, potwier-
dził, że rzeczy pochodzą z ich
sklepu i nie są zarejestrowane
jako sprzedane. Skradzione
ubrania o wartość 1160 zł nie
były uszkodzone, wobec czego
wróciły na sklepowe półki. Fakt
kradzieży potwierdził również
zapis z kamer monitoringu, któ-
ry znajduje się w sklepie.

32-latek i 24-latek zostali za-
trzymani, a następnie przewie-
zieni do jednostki policji.  Za
kradzież grozi im do 5 lat wię-
zienia. P O L

Kronika Stróżów Prawa
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BBiiuurroo SSłłuużżbbyy KKrraajjoowweejj AAnnoo-
nniimmoowwyycchh AAllkkoohhoolliikkóóww 
(22) 828-04-94 , pon.- pt. 8-16

PPuunnkktt IInnffoorrmmaaccyyjjnnoo –– KKoonn-
ttaakkttoowwyy AAAA (22) 616-05-68,
pon.-pt. 16-21

IInnffoolliinniiaa AAAA 
0 -801 033 242, pon.-pt. 8-21

Ursynów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
aall.. KKoommiissjjii EEdduukkaaccjjii NNaarrooddoowweejj 6611
Centrala 2 2  4 4 3  7 1  0 0
fax 2 2  4 4 3  7 2  9 1
Informacja Wydziału Obsługi
Mieszkańców

2 2  4 4 3  7 2  0 0
2 2  4 4 3  7 1  5 6
2 2  4 4 3  7 3  0 1

Policja 6 0 3  1 9  7 8  l u b  1 1 2
Ośrodek Pomocy Społecznej 

2 2  5 4 4  1 2  0 0
Miejskie Centrum Kontaktu
Warszawa (czynne całą dobę
przez 7 dni w tygodniu) 1 9 1 1 5

Mokotów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
uull.. RRaakkoowwiieecckkaa 2255//2277

2 2  4 4 3  6 4  0 0
Wydział Obsługi Mieszkańców

2 2  4 4 3  6 5  0 0
2 2  4 4 3  6 5  0 1

Urząd Skarbowy 2 2  5 0 2  0 0  0 0
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9

2 2  8 4 4  0 4  4 6
Policja 2 2  6 0 3  1 1  8 8
Straż Miejska 9 8 6 ,  2 2  6 4 9  4 0  9 0
Straż Pożarna 9 9 8 ,  2 2  8 4 4  0 0  7 1

Wilanów
UUrrzząądd DDzziieellnniiccyy
uull.. FFrraanncciisszzkkaa KKlliimmcczzaakkaa 22

2 2  4 4  3 5  0 0 0
Ośrodek Pomocy Społecznej
ul. Przyczółkowa 27A

2 2  6 4 8  2 2  2 6
Policja 2 2  8 4 2  3 2  6 1
Straż Miejska 9 8 6 ,  8 5 2  1 6  0 0
Straż Pożarna 2 2  5 9 6  7 1  4 0

Piaseczno
UUrrzząądd MMiiaassttaa ii GGmmiinnyy 
uull.. KKoośścciiuusszzkkii 55 7 0 1  7 5  0 0
Starostwo 
Powiatowe 7 5 7  2 0  5 1
Urząd Skarbowy 7 2 6  6 7  0 0
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9

5 3 5  9 1  9 3
Policja 9 9 7

7 5 6  7 0  1 6 . . . 1 8
Straż Miejska 7 0 1  7 6  9 5

9 8 6
Straż Pożarna 9 9 8 ,  7 5 6  7 2  4 3
Pogotowie Gazowe 9 9 2
Pogotowie Elektryczne 7 0 1  3 2  2 0
Pogotowie Wodno 
– Kanalizacyjne 6 0 3  3 0 9  3 9 9

Konstancin-Jeziorna
UUrrzząądd GGmmiinnyy 
uull.. PPiiaasseecczzyyńńsskkaa 7777

2 2  4 8 4  2 3  0 0 ,  2 2  4 8 4  2 3  1 0
Policja 9 9 7 ,  7 5 6  4 2  1 7
Straż Miejska 7 5 7  6 5  4 9
Straż Pożarna 9 9 8 ,  7 5 0  1 8  1 9
Pogotowie 9 9 9 ,  7 5 6  7 5  1 1

Lesznowola 
UUrrzząądd GGmmiinnyy 
uull.. GGmmiinnnnaa 6600 

7 5 7 - 9 3 - 4 0  d o  4 2 ;  
7 5 7 - 9 2 - 7 1 ;  7 5 7 - 9 0 - 0 2 ;  

f a k s  7 5 7 - 9 2 - 7 0  
Pogotowie Ratunkowe 9 9 9  
Pogotowie Ratunkowe
(całodobowy ostry dyżur) 
ul. Kościuszki 9 7 5 6 - 7 5 - 1 1  
Ośrodek Zdrowia 
w Nowej Iwicznej                 7 0 1 - 4 9 - 1 0  
Ośrodek Zdrowia 
w Magdalence 7 5 7 - 9 9 - 6 4  
Ośrodek Zdrowia 
w Mrokowie 7 5 6 - 1 5 - 9 2
Ośrodek 
Pomocy Społecznej 7 5 7  9 2  3 2
Policja 9 9 7  

7 5 7 - 9 3 - 9 0 ,  7 5 7 - 9 3 - 8 6  
Komenda Powiatowa Policji

7 5 6 - 7 0 - 1 7 ,  7 5 6 - 7 5 - 0 1  
Straż Pożarna 7 5 7 - 0 5 - 9 8 ,

7 5 7 - 2 2 - 2 7  
Ochotnicza Straż Pożarna 
w Mrokowie 7 5 6 - 1 5 - 2 5  
w Nowej Woli 7 5 6 - 7 3 - 1 0
Straż Miejska 9 8 6 ,  7 5 0 - 2 1 - 6 0
Pogotowie gazowe    9 9 2 ,  7 5 0 - 3 8 - 8 5
Pogotowie energetyczne 9 9 1

7 5 6 - 3 0 - 5 3 ,  7 5 6 - 3 0 - 5 4
Pogotowie 
wodno-kanalizacyjne 9 9 4

Ważne telefony

W dniu 4 lipca rusza Wiel-
ka Wyprawa Maluchów  -
największy motoryzacyjny
projekt charytatywny. Gi-
ganci Motorsportu, repre-
zentanci kilku pokoleń pol-
skich i międzynarodowych
sukcesów, obrali wspólny
cel – dotarcie z Bielska-Bia-
łej do słynnego Monte Car-
lo, zasiadając za kółkiem
symbolu polskiej motory-
zacji – Malucha. 

Wśród nich znajdą się Sobie-
sław Zasada, Longin Bielak, Ja-
nusz Szerla, Rafał Sonik, Kajetan
Kajetanowicz oraz Bartosz Osta-
łowski. Wielka Wyprawa Malu-
chów do Monte Carlo dla Dzieci
jest projektem charytatywnym,
którego celem będzie zebranie
pieniędzy na pomoc dzieciom,
ofiarom wypadków drogowych.

– To pierwszy taki projekt w
motoryzacji i zarazem pierwszy
zorganizowany na tak dużą ska-
lę aby pomoc dzieciom ofiarom
wypadków drogowych. Ponad
sto osób - w tym znani kierowcy,
influencerzy oraz przedsiębior-
cy - wyruszą Fiatami 126 z Biel-
ska Białej do Monako aby zebrać
milion złotych na obrany przez
nas wspólnie cel. Ruszamy w po-
dróż zgodnie z przepisami ru-
chu drogowego aby pomagać
tym, którzy w ruchu drogowym
ucierpieli i sami potrzebują po-
mocy – tłumaczy Marcin Małysz,
organizator i Dyrektor General-
ny projektu. 

Wielka Wyprawa Maluchów
wyruszy czwartego lipca z Biel-
ska-Białej i potrwa osiem dni.
Poprowadzi w sumie przez sie-
dem krajów, a jej łączna długość
wyniesie blisko 4000 kilome-
trów. Będzie to nie lada wyzwa-
nie, biorąc pod uwagę, że kie-
rowcy zasiądą za kierownicą Ma-
luchów. W sumie na trasę wy-

ruszą 33 załogi. Tą najbardziej
wyjątkową będzie duet Sobie-
sław Zasada i Longin Bielak, któ-
rzy łącznie mają 190 lat!

– Zapowiada się niesamowita
przygoda, która też jest przypo-
mnieniem emocji, jakie przeży-
wałem na tych trasach z Longi-
nem zimą 1975 roku w ramach
Rajdu Monte-Carlo, zaliczane-
go wtedy do rundy mistrzostw
świata. Przejechaliśmy te nie-
zwykle trudne i wymagające od-
cinki małym fiatem, żeby udo-
wodnić milionom ludzi, którzy
chcieli kupić taki samochód, że
dojedzie on w każde miejsce –
podkreśla legendarny, najbar-
dziej utytułowany polski rajdo-
wiec, Sobiesław Zasada, trzy-
krotny mistrz Europy w rajdach,
w 1967 wybrany w Plebiscycie
„Przeglądu Sportowego” najlep-
szym sportowcem Polski .

Wśród innych załóg znajdą się
Rafał Sonik – zwycięzca Rajdu
Dakar i 9-krotny zdobywca Pu-
charu Świata, Kajetan Kajetano-
wicz – wielokrotny rajdowy wi-
cemistrz Świata, trzykrotny
mistrz Europy i czterokrotny
mistrz Polski, czy Bartosz Osta-
łowski – jedyny na świecie profe-
sjonalny kierowca sportowy, któ-
ry prowadzi… stopą, a do Mon-
te Carlo wyruszy specjalnie prze-
robionym Maluchem z automa-
tyczną skrzynią biegów.

– Od lat szukałem pomysłu na
stworzenie wyjątkowego spo-
łecznego projektu motoryzacyj-
nego, który mógłby poprzez
wartości i ludzi w niego zaanga-
żowanych nieść pomoc. Pół roku
temu na spotkaniu z Sobiesła-
wem i Kajetanem moje marzenie
okazało się możliwe do spełnie-
nia. Jestem przekonany, że trafi-
liśmy w „dziesiątkę” i wspólnie
zapoczątkowujemy dziś projekt,
który przez najbliższe lata uczy-

ni wiele dobrego i stanie się co-
rocznym, największym pomo-
cowym przedsięwzięciem mo-
toryzacyjnym w Polsce – wyja-
śnia Rafał Sonik.

Dla Kajetana Kajetanowicz ten
projekt ma równie ważne oso-
biste znaczenie.

– Udział w Wielkiej Wypra-
wie Maluchów ma dla mnie du-
że znaczenie ze względu na jej
szczytny cel. Jako rodzic dwójki
wspaniałych dzieci, ambasador
wielu akcji społecznych doty-
czących bezpieczeństwa oraz

wieloletni instruktor bezpiecz-
nej jazdy, wiem jak duże zna-
czenie ma nieustająca edukacja
i wsparcie dla poszkodowanych
w wypadkach drogowych. Swo-
ją karierę sportową zaczynałem
startując właśnie Maluchem,
dlatego będzie to również senty-
mentalna podróż. Do dzisiaj
czuję dreszczyk emocji słysząc
dźwięk dwucylindrowego mo-
toru fiata 126p – dodaje rajdowy
wicemistrz świata.

Według danych Policji w 2022
roku w wypadkach drogowych w

Polsce zginęły 1883 osoby, a 24
703 zostało rannych. Część ofiar
to dzieci, które ucierpiały nie tyl-
ko fizycznie, ale bardzo często to
właśnie urazy psychiczne mają
długofalowy wpływ na ich życie.
Ten problem bierze na cel Wiel-
ka Wyprawa Maluchów, która
nieść będzie za sobą głośne prze-
kazy, zwracające uwagę społe-
czeństwa na kwestie bezpieczeń-
stwa na drodze i edukację mło-
dych pokoleń pod kątem świa-
domego uczestnictwa w ruchu
drogowym. Drugim elementem
jest doraźna pomoc finansowa.
Już od połowy czerwca do końca
lipca, we współpracy ze Zrzut-
ka.pl, trwać będzie wielka zbiór-
ka pieniędzy oraz wyjątkowe li-
cytacje przedmiotów od czoło-
wych polskich kierowców rajdo-
wych. Całość zebranych środków
przekazana zostanie dwóm pod-
miotom – Fundacji Polskiego
Związku Motorowego oraz Fun-
dacji InterCars.

Zbiórka środków na pomoc
dzieciom prowadzona będzie za
pośrednictwem platformy Zrzut-
ka.pl, gdzie również przeprowa-
dzony będzie szereg wyjątko-
wych licytacji, w tym samych
Maluchów czy cennych przed-
miotów i aktywności przekaza-
nych przez uczestników Wypra-
wy. Informacje nt. projektu i
możliwości wsparcia znajdują
się na stronie. www.wielkawy-
prawamaluchow.pl.

Na koniec warto przypo-
mnieć, że kiedy w 1977 powsta-
wało megaosiedle Ursynów, Fiat
126 p był jednym z głównych
środków lokomocji mieszkań-
ców.  Wiele osób na pewno pa-
mięta, że w razie awarii akumu-
latora podczas lutych zim, malu-
cha uruchamiało się najłatwiej
na pych, bo do popchnięcia au-
ta wystarczała jedna osoba.

Magia tej imprezy jest ab-
solutnie niezwykła. To by-
ło znów pełne kolarskich
emocji oraz bardzo wido-
wiskowe ściganie na rowe-
rach górskich i szoso-
wych. XIV Memoriał Stani-
sława Królaka 2023 w
Warszawie, organizowany
przez Grzegorza Wajsa,
na terenie Toru Wyścigów
Konnych Służewiec zgro-
madził na starcie 200 mi-
łośników dwóch kółek.
Jak na Boże Ciało i gorący
długi weekend, to fre-
kwencja znakomita.

Najlepsi w Wyścigach Głów-
nych - Michał Kucharski i Maciej
Petryszyn - sięgnęli po „Pompki
Królaka”. Obaj pierwszy raz zdo-
byli to prestiżowe i charaktery-
styczne trofeum. 

- Kolarze na rowerach gór-
skich i szosowych stworzyli do-
skonałe widowiska - mówi orga-
nizator i pomysłodawca Memo-
riału Stanisława Królaka, były
kolarz zawodowy Grzegorz
Wajs. - Ta impreza co roku upa-
miętnia wybitnego kolarza, war-
szawiaka, pierwszego Polaka,
który w 1956 roku wygrał legen-
darny Wyścig Pokoju.

Wyścigi Główne były rozgry-
wane na dwóch różnych tra-
sach. Runda terenowa MTB li-
czyła 4,3 km, a pętla szosowa
miała 2,3 km. Obie techniczne
i widowiskowe. Kolarze poko-
nywali je wielokrotnie, za każ-
dym razem przejeżdżając

przed Trybuną Główną TWK
Służewiec.

Wyścig na rowerach szoso-
wych (46 km) rozstrzygnęła
akcja indywidualna. Po samot-
nej ucieczce najszybszy okazał
się Michał Kucharski, wyprze-
dzając Dariusza Kołakowskie-
go (obaj z TTS.Coach Spica So-
lutions) i Jakuba Gębkę (Sen-
gam Sport). Wśród kobiet
(34,5 km) zwyciężyła Karoli-
na Kołkowicz (TTS.Coach Spi-
ca Solutions), przed Sandrą
Musiał (Warszawa) i Olgą
Chrzanowską (Trizarza).

Rywalizację na rowerach gór-
skich (30 km) także po impo-
nującej ucieczce wygrał Maciej
Petryszyn (UKK Huragan Wo-
łomin), przed Łukaszem Góra-
lewskim (KK Catena Wyszków)
i Sławomirem Banasikiem
(New Age Fitness SklepRowero-
wy.pl). W stawce kobiet (21,5
km) triumfowała Natalia Do-
brzyńska (Kamyk Radzymin
MTB Team), przed Katarzyną
Skurą (MCP & Toyota Grupa

Cygan) i Sylwią Tkaczyk (Da-
movo Bike Team). 

Memoriał Stanisława Królaka
rozpoczął się od Mini Crossu
przedszkolaków. Potem w wyści-
gu uczniów i uczennic szkół pod-
stawowych (8,5 km) zwyciężyli
Hieronim Kwartnik i Katarzyna
Mościcka (oboje z UKK Huragan
Wołomin). Niezwykłego klimatu
Memoriałowi Stanisława Króla-
ka dodała rywalizacja na histo-
rycznych rowerach RETRO KRÓ-
LAK (7 km), w której wygrali Ka-
rol Karasiński i Milena Gaj (oboje
z Warszawy). Tradycyjnie wszyst-
kich kolarzy dopingowała córka
Stanisława Królaka, Ewa Królak-
-Bończak z najbliższą rodziną.

- Dziękuję ekipie Poland Bike,
Grzegorzowi Wajsowi i kola-
rzom za to, że pamiętacie o mo-
im ojcu – mówiła Ewa Królak-
-Bończak. - On kochał kolarstwo,
to była jego pasja i wielka mi-
łość. Jeśli patrzy na nas z góry, to
z pewnością jest szczęśliwy i
uśmiecha się do nas.

M e d i a  P o l a n d  B i k e

W niedzielę 25 czerwca br. o godzinie 10:00 w Parku
Zdrojowym w Konstancinie wystartuje IX bieg imienia
Piotra Nurowskiego. Piotr Nurowski, mieszkający m.
in. na Ursynowie i w Konstancinie, był prezesem Pol-
skiego Komitetu Olimpijskiego i dwukrotnie prezesem
Polskiego Związku Lekkiej Atletyki. Zginął w katastro-
fie rządowego tupolewa pod Smoleńskiem w kwietniu
2010 roku.

Bieg na część Piotra Nurowskiego jest organizowany na dystan-
sie 10 km. Relacjonowany będzie na żywo przez telewizję Polsat
News. 

Organizatorami biegu są Stowarzyszenie Sport Dzieci i Młodzie-
ży (jednym z jego założycieli był Piotr Nurowski) i JM Marketing.
Patronami biegu będą burmistrz Gminy Konstancin-Jeziorna, a
także Polski Komitet Olimpijski i Polski Związek Lekkiej Atletyki. 

Obok biegu głównego odbędą się biegi dla dzieci.
Organizatorzy zapraszają do wspólnego biegania dorosłych i

dzieci z całej Polski i za granicą. Liczymy na udział mieszkańców
Konstancina-Jeziorny, Piaseczna, Góry Kalwarii, Lesznowoli, Józe-
fosławia, Wilanowa i Ursynowa.

Zgłoszenia do biegu https://online.datasport.pl.

Kucharski i Petryszyn z Pompkami Królaka

IX Bieg Konstanciński 
im. Piotra Nurowskiego

Sobiesław Zasada znowu Fiatem 126p do Monte Carlo!

Rajd maluchów w szlachetnym celu

WW wwiieekkuu 9933 llaatt SSoobbiieessłłaaww ZZaassaaddaa uuttrrzzyymmuujjee śśwwiieettnnąą kkoonnddyyccjjęę ii jjaakk
4488 llaatt tteemmuu jjeesstt ggoottóóww rruusszzyyćć mmaalluucchheemm ddoo MMoonnttee CCaarrlloo.. 
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